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By³o to bardzo ciekawe wyzwanie architektoniczne - powiedzia³ Ja-
cek Buszkiewicz, autor projektu nowego budynku Wydzia³u Che-
mii na Morasku - bo nie jest to typowy gmach akademicki. Che-

mik zwi¹zany jest z laboratorium - musi je mieæ „pod rêk¹”, tote¿ gmach
ca³y jest tymi pomieszczeniami laboratoryjnymi przeplatany. Wiele go-
dzin spêdziliœmy z prof. Grzegorzem Schroederem na rozmowach o
tym, co chemikom jest potrzebne. Dodam, ¿e nie zawsze porozumienie
architekta i u¿ytkownika budynku jest tak dobre, jak w tym wypadku!

W swoim ¿artobliwym wierszyku prof. Bogdan Walczak napomkn¹³,
jeœli „…rektor gmach swego wydzia³u eryguje, erekcja okaza³a byæ
musi” i rzeczywiœcie tak by³o - z kolei ¿artowa³ rektor, prof. Bronis³aw
Marciniak, rzadko siê zdarza, by kamieñ wêgielny wmurowaæ wtedy,
gdy œciany gmachu pn¹ siê szybko do góry.

Uroczystoœæ wmurowania kamienia wêgielnego odby³a siê 25 mar-
ca br. w obecnoœci parlamentarzystów i w³adz samorz¹dowych Wiel-
kopolski. Nie bez kozery prof. Bronis³aw Marciniak spotka³ siê z taki-
mi goœæmi - materia³y budowlane i wykonanie bardzo zdro¿a³y, co wy-
maga wsparcia i zwiêkszenia œrodków na budowê. 

Nowa chemia na Morasku ma kosztowaæ 200 mln z³. Bêdzie sk³a-
daæ siê z trzech czêœci - w jednej gabinety dla naukowców, w drugiej
pomieszczenia dydaktyczne i laboratoryjne dla studentów, w trzeciej la-
boratoria naukowe. Czêœæ laboratoriów bêdzie otwarta i wydzielona
tak, aby mo¿na by³o œwiadczyæ w nich tak¿e us³ugi dla przemys³u. Ar-
chitekci opracowali równie¿ specjalne, bezpieczne trakty do magazy-
nów chemikaliów. Budynki chemii po³¹czy hol, w którym znajdowaæ siê
bêd¹ administracja, bufety, szatnie itp.

Ca³oœæ bêdzie mocno przeszklona (ale z automatycznymi, „inteli-
gentnymi” ¿aluzjami), z elementami ¿ó³tej ceg³y, typowej dla ca³ego
kampusu. 

Obiekt wybuduj¹ firmy Budimex Dromex, Mercury Engineering i
Link. W pierwszym etapie powstan¹ laboratoria, sale dydaktyczne i bi-
blioteka z czytelni¹, razem ponad 20 tysiêcy metrów kwadratowych.

Rozmowy z parlamentarzystami i wojewod¹ przynios³y dobry rezul-
tat, a kampus Morasko - jedyny taki w kraju - jak zwykle zrobi³ wra¿e-
nie. Chemia bêdzie szóstym wydzia³em, który przeniesie siê na Mo-
rasko. Przy wmurowaniu kamienia wêgielnego prof. Stanis³aw Lorenc
¿artowa³, ¿e do insygniów rektora rozbudowuj¹cego siê Uniwersytetu
trzeba dziœ dodaæ kielniê i kask ochronny. MAJ
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Wydarzy³o siê:
• Nadzwyczajne posiedzenie Senatu oraz Ra-
dy Wydzia³u Biologii poœwiêcone uczczeniu
pamiêci zmar³ej w dniu 24 grudnia 2008 ro-
ku em. prof. dr hab. Krystyny W³odarczak
odby³o siê 30 marca w Ma³ej Auli UAM.

• VII zwyczajne posiedzenie Senatu odby³o
siê 30 marca w Ma³ej Auli UAM. W programie
znalaz³y siê m.in. uchwa³y Senatu w sprawie:

- utworzenia na kierunku kulturoznawstwo
specjalnoœci dialog w kulturze europejskiej, 

- uchwa³a w sprawie utworzenia makrokie-
runku studiów - filologiczno-historyczne stu-
dia œrodkowoeuropejskie, 

- uchwa³a w sprawie wyst¹pienia do Mini-
stra Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego o wyra¿e-
nie zgody na prowadzenie na Wydziale Filolo-
gii Polskiej i Klasycznej nowego kierunku stu-
diów filmoznawstwo oraz na Wydziale Nauk
Spo³ecznych - komunikacja i poznanie.

Ponadto Senat przeg³osowa³ wnioski w
sprawie wszczêcia postêpowania: o nadanie
tytu³u doktora honoris causa prof. dr. hab.
Jerzemu Fedorowskiemu i prof. Robertowi
Grubbs´owi. 

W trakcie obrad Senat UAM wyrazi³ zgodê
na zmiany w strukturze organizacyjnej:

- na Wydziale Filologii Polskiej i Klasycznej
w Instytucie Filologii Polskiej - przekszta³ce-
nie Zak³adu Dialektologii Polskiej w Pracow-
niê Dialektologiczn¹,

- na Wydziale Neofilologii w Instytucie Filo-
logii Romañskiej - utworzenie Pracowni Prak-
tycznej Nauki Jêzyka Hiszpañskiego,

- na Wydziale Neofilologii w Instytucie Lin-
gwistyki Stosowanej - utworzenie Pracowni
Badañ Ludologicznych w Glottodydaktyce i
Komunikacji Interkulturowej. 

• Ogólnopolskie seminarium dla kierowni-
ków studiów doktoranckich zorganizowane
przez Fundacjê Rozwoju Systemu Edukacji
oraz Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w
Poznaniu odby³o siê 25 lutego w Auli Lubrañ-
skiego Collegium Minus. 

Celem seminarium by³o miêdzy innymi: przed-
stawienie regu³ kszta³cenia na studiach dokto-
ranckich, zaprezentowanie Krajowych Ram Kwa-
lifikacji oraz systemu ECTS w kontekœcie stu-
diów doktoranckich, zapoznanie uczestników z
ogólnymi trendami w Europie w odniesieniu do
studiów doktoranckich oraz pokazanie przyk³adu
praktyki polskiej oraz spojrzenie na studia dok-
toranckie poprzez pryzmat doktorantów. 

Konferencja zgromadzi³a ponad 180 ucze-
stników z ca³ego kraju. Relacja z konferencji
dostêpna jest w internetowym wydaniu „¯y-
cia Uniwersyteckiego”: 

http://main3.amu.edu.pl/~zycie/

• Dni Baskijskie odby³y siê w dniach od 15
do 17 kwietnia w Poznaniu. W programie im-
prezy znalaz³y siê m.in.: prezentacje: „Kraj
Basków dla pocz¹tkuj¹cych” i „Mitologia ba-
skijska” oraz wyk³ad o pochodzeniu jêzyka
baskijskiego, a tak¿e Inauteriak - tradycyjny
karnawa³ baskijski.

• Konferencja szkoleniowo-naukowa „Mi³o-
sierdzie: wspomaganie cz³owieka w duszpa-
sterstwie i praktyce poradnianej” odby³a siê
20 kwietnia na Wydziale Teologii UAM. W
programie znalaz³y siê referaty, poœwiêcone
zagadnieniom mi³osierdzia w pracy m.in. z ro-
dzinami dysfunkcyjnymi, chorymi terminal-
nie, ludŸmi bezdomnymi i alkoholikami. 

Organizatorami konferencji s¹: Zak³ad Pe-
dagogiki Chrzeœcijañskiej i Dialogu Wydzia³u
Teologicznego UAM, Urz¹d Marsza³kowski
Województwa Wielkopolskiego oraz Stowa-
rzyszenie Psychologów Chrzeœcijañskich -
Oddzia³ w Poznaniu.

• Seminarium poœwiêcone zjawisku profety-
zmu w œredniowieczu, po³¹czone z promocj¹
ksi¹¿ki ks. dr. Jana Grzeszczaka: „Pomiêdzy
utopi¹ i eschatologiczn¹ nadziej¹. Idea pa-
pie¿a anielskiego w œredniowiecznym i rene-
sansowym profetyzmie” odby³o siê 23 kwiet-
nia w gmachu dawnej Akademii Lubrañskie-
go na Ostrowie Tumskim. 

Ju¿ wkrótce
• Konferencja „Antropologia polityki i polity-
ka w antropologii” odbêdzie siê w dniach od
18 do 20 maja w Oœrodku Konferencyjnym
Instytutu Matematycznego PAN w Bêdlewie
ko³o Poznania. Organizatorami konferencji
s¹ Komitet Nauk Etnologicznych PAN przy
wspó³pracy Instytutu Etnologii i Antropologii
Kulturowej UAM oraz Zak³adu Etnologii Insty-
tutu Archeologii i Etnologii PAN.

• Zak³ad Ochrony Dziedzictwa Kulturowego i
Komunikacji Miêdzykulturowej UAM oraz Insty-
tut Historii Nauki PAN zapraszaj¹ na kolejne
seminarium z cyklu „Miêdzykulturowy wymiar
komunikacji idei w dziejach nauki”, które
odbêdzie siê w dniach od 16 do 17 maja w
Domu Pracy Twórczej UAM w Ci¹¿eniu nad
Wart¹. Seminarium adresowane jest do bada-
czy, zainteresowanych histori¹ nauki i antropo-
logi¹ wiedzy. G³ówny akcent w pracach semi-
narium po³o¿ony zosta³ na drogi i bariery re-
cepcji i interpretacji idei naukowych w dziejach
oraz na wiedzê jako element dialogu kultur. 

• I Interdyscyplinarna Miêdzynarodowa Kon-
ferencja „Ba³kañski folklor jako kod interkul-

turowy” odbêdzie siê w dniach od 12 do 13
maja w Obrzycku. Konferencyjne wyst¹pienia
podzielone zosta³y na sesje tematyczne,
wœród których znalaz³y siê m.in. zagadnienia
poœwiêcone projekcjom ba³kañskiego folklo-
ru, literaturze ludowej, a tak¿e problemom
obrzêdowoœci i to¿samoœci narodowej. 

• Konferencja naukowa „Ewolucja Systemu
Wyborczego w Polsce” organizowana przez
Wydzia³ Nauk Politycznych i Dziennikarstwa
wraz z Poznañskim Oddzia³em Polskiego To-
warzystwa Nauk Politycznych odbêdzie siê w
dniach 21-22 maja w siedzibie Wydzia³u Na-
uk Politycznych i Dziennikarstwa UAM. Celem
konferencji jest podjêcie dyskusji, dotycz¹cej
kszta³tu systemu wyborczego w Polsce. 

• Instytut Socjologii UAM oraz Oddzia³ Po-
znañski Polskiego Towarzystwa Socjologicz-
nego zaprasza do udzia³u w konferencji: „Ko-
biety w polskiej transformacji 1989-2009.
Podsumowania, interpretacje, prognozy”,
która zaplanowana zosta³a na 28-29 maja w
Galerii Miejskiej „Arsena³”. Celem konferen-
cji jest analiza i interpretacja procesu prze-
mian spo³ecznych, kulturowych, politycznych,
prawnych i obyczajowych, wyznaczaj¹cych
status polskich kobiet po roku 1989. Efek-
tem konferencji ma byæ powstanie œrodowi-
ska, które podjê³oby dyskusjê na temat pol-
skiej transformacji w doœwiadczeniu kobiet.
Pe³en opis za³o¿eñ konferencji opublikowany
zosta³ na stronie Oddzia³u Poznañskiego
PTS: http://www.pts.amu.edu.pl. 

• Konferencja: „Historia polityki a politycz-
noœæ historiografii. Miêdzy ideologizacj¹ dzie-
jów a obiektywizmem badawczym” odbêdzie
siê w dniach od 28 do 29 maja. W zaprosze-
niu czytamy: „Inspiracjê dla organizatorów
stanowi niepodwa¿alny fakt, i¿ powojenna hi-
storia Polski to przedmiot niekoñcz¹cych siê
sporów i polemik. Czas miêdzy rokiem 1945
a upadkiem komunizmu jest jednym z wa¿-
nych czynników wspó³okreœlaj¹cych teraŸniej-
szoœæ spo³eczn¹. Jest to sytuacja zupe³nie
zrozumia³a, miêdzy innymi dlatego, ¿e ucze-
stnicy wydarzeñ epoki PRL-u stale bior¹ ak-
tywny udzia³ w debacie publicznej. Konkuren-
cyjne interpretacje przesz³oœci obecne w dys-
kursie publicznym walcz¹ o przenikniêcie do
pamiêci zbiorowej, która wspó³tworzona jest
tak¿e przez pamiêæ indywidualn¹. Stawk¹ gry
jest to¿samoœæ spo³eczeñstwa polskiego,
której wa¿n¹ czêœæ sk³adow¹ stanowi stosu-
nek do najbli¿szej przesz³oœci”.

Organizatorami konferencji s¹ Wydzia³ Hi-
storyczny UAM, Instytut Historii UAM, Insty-
tut Pamiêci Narodowej oraz Polskie Towarzy-
stwo Filozoficzne Oddzia³ Poznañski. 
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Na II Forum Gospodarcze Aglomeracji
Poznañskiej, goszcz¹ce ludzi œwiata
polityki, nauki i biznesu przyby³ wice-

prezes Rady Ministrów i prezes Polskiego
Stronnictwa Ludowego, Waldemar Pawlak.
Minister gospodarki w rz¹dzie Donalda Tu-
ska znalaz³ równie¿ czas na spotkanie z w³a-
dzami WNPiD UAM oraz studentami politolo-
gii i stosunków miêdzynarodowych, prawa i
administracji. Jak siê póŸniej okaza³o, by³a to
jego druga wizyta w naszych progach, po bli-
sko trzynastoletniej przerwie. Do g³ównej au-
li naszego wydzia³u przyby³y t³umy studentów.
Nie zabrak³o równie¿ w³adz UAM z JM Rekto-
rem UAM, prof. dr. hab. Bronis³awem Marci-
niakiem na czele. Wœród zainteresowanych
spotkaniem z premierem mo¿na by³o zauwa-
¿yæ przedstawicieli lokalnych w³adz Poznania. 

Wizytê rozpoczê³a przygotowana przez pre-
miera prezentacja g³ównych za³o¿eñ polityki
resortu, którym kieruje. Warto te¿ wspo-
mnieæ, i¿ wyst¹pienie ministra W. Pawlaka
zawiera³o niezwykle ciekawe, zw³aszcza w
kontekœcie trwaj¹cego globalnego kryzysu,
wytyczne, dotycz¹ce realizacji Krajowego Pro-
gramu Reform na lata 2008-2011. Trzy naj-
wa¿niejsze aspekty powy¿szego programu
to: aktywne spo³eczeñstwo, innowacje go-
spodarcze, sprawne inwestycje. 

Po przemówieniu premiera nast¹pi³a ta
czêœæ spotkania, na któr¹ wszyscy czekali -
pytania. Jak mo¿na by³o siê spodziewaæ, dys-
kusja rozpoczê³a siê od kwestii, które w
ostatnich dniach zdominowa³y media: - Czy
sytuacja w naszym kraju nie by³aby lepsza,
gdyby elity rz¹dz¹ce nie by³y ci¹gle kojarzone
z nepotyzmem, anachronizmem oraz szeroko
rozumianymi przywilejami dla ró¿nych grup
zawodowych rolników, policjantów?” - pyta³ dr
Wojciech Nowiak z WNPiD. 

Premier udzielaj¹c odpowiedzi, stara³ siê
t³umaczyæ, ¿e politykê tworz¹ wszyscy, po-
cz¹wszy od wyk³adowców, poprzez polityków,

a skoñczywszy na komentatorach, dlatego
ka¿dy z nas chc¹c poprawiæ sytuacjê w kraju,
powinien staraæ siê braæ aktywny udzia³ w ¿y-
ciu publicznym i zabieraæ g³os na ten temat.
Najlepszym tego przyk³adem jest polityka na
szczeblu gminnym, gdzie zdaniem prezesa
PSL, zdobywa siê zaufanie poprzez osobisty
kontakt: polityków - wyborców. 

W tym miejscu premier Pawlak zaapelo-
wa³, aby doceniæ ordynacjê proporcjonaln¹,
gdy¿ wtedy mamy wiêkszy wybór kandydatów,
na których mo¿emy oddaæ nasz g³os. 

Jako ¿e w auli przewa¿ali studenci, mini-
ster poproszony zosta³ o udzielenie odpowie-
dzi na pytanie, co w chwili obecnej PSL jako
ugrupowanie, z którym jest zwi¹zany od po-
cz¹tku swej dzia³alnoœci politycznej, mo¿e za-
oferowaæ m³odym ludziom. Zdaniem premie-
ra, PSL to doskona³a alternatywa dla dwóch
najwiêkszych partii na naszej scenie politycz-
nej. PSL to „partia polityczna tradycyjnie no-

woczesna, charakteryzuj¹ca siê praktycznym
podejœciem do polityki, oferuj¹ca m³odym lu-
dziom kontakt ze zdobyczami edukacji i cywi-
lizacji”. 

Niestety, koniecznoœæ odbycia przez pre-
miera kolejnych zaplanowanych na czwartko-
we popo³udnie spotkañ spowodowa³a, ¿e mi-
mo i¿ dyskusja dopiero siê rozpoczê³a i za-
czyna³a byæ interesuj¹ca, musia³a zostaæ
przerwana. Pod koniec spotkania, wie-
rzyliœmy w s³owa naszego goœcia, ¿e na kolej-
n¹  jego wizytê na nie bêdziemy czekaæ po-
nad dziesiêæ lat. Do w³adz naszego wydzia³u
kierujemy z kolei proœbê, aby czêœciej zapra-
szaæ znanych polityków. Bezpoœrednie spo-
tkania s¹ przecie¿ bardzo dobr¹ okazj¹ dla
przysz³ych politologów do kontaktu, zadawa-
nia pytañ i oceny g³ównych postaci krajowej
sceny politycznej. 

Marcin Krupka 
IV rok politologii WNSiD UAM 
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W imieniu spo³ecznoœci akademickiej Uniwersytetu im. Adama Mic-
kiewicza i swoim w³asnym pragnê z³o¿yæ serdeczne podziêkowa-

nia insp. Zbigniewowi Hultajskiemu - Komendantowi Miejskiemu Policji w
Poznaniu, nadkom. Tomaszowi Trawiñskiemu - zastêpcy Komendanta
Miejskiego Policji w Poznaniu oraz m³. aspirantowi Krystianowi Mazuro-
wi - dowódcy Pododdzia³u Konnego Policji w Poznaniu za wsparcie i prze-
kazanie podków na szczêœcie na aukcjê podczas V Jubileuszowego Kon-
certu Charytatywnego, z którego ca³y dochód przeznaczony zosta³ na
rzecz studentów niepe³nosprawnych UAM. Dziêkujemy równie¿ naszym
patronom medialnym: Telewizji Polskiej S.A. - TVP 2 i TVP Info, Wielko-
polskiej Telewizji Kablowej WTK, miesiêcznikowi „Merkuriusz Wielkopol-
ski”, „Poznañskiemu Informatorowi Kulturalnemu, Sportowemu i Tury-
stycznemu IKS” za okazan¹ naszej uczelni przychylnoœæ i objêcie patro-
natem medialnym V Jubileuszowego Koncertu Charytatywnego.

Dziêki w³¹czeniu siê Policji w propagowanie szczytnego celu Kon-
certu, studenci niepe³nosprawni UAM otrzymaj¹ wsparcie do niezbêd-
nych dzia³añ leczniczych i integracyjnych, m.in. poprzez organizacjê
letnich obozów i turnusów rehabilitacyjnych wraz z formami uaktywnie-
nia fizycznego. Czêœæ zebranych pieniêdzy pozwoli równie¿ na udzia³
naszych studentów w ogólnopolskich zawodach p³ywackich studen-
tów niepe³nosprawnych.

To tak¿e dziêki Pañstwa wsparciu V Koncert Charytatywny okaza³
siê wielkim sukcesem!

Jeszcze raz dziêkujê oraz ¿yczê wielu dalszych wspania³ych osi¹-
gniêæ w s³u¿bie spo³eczeñstwu i wszelkiej pomyœlnoœci w ¿yciu oso-
bistym.

Rektor UAM
Prof. dr hab. Bronis³aw Marciniak

Podziêkowanie

Polska a unijne wyzwania… 
w Poznaniu 

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I



W odpowiedzi na potrzebê dyskusji
na tematy prawno-medyczne, na
koñcu marca bie¿¹cego roku, w

Poznaniu odby³a siê konferencja „Prawo i
medycyna w s³u¿bie dzieciom”. Jest to kolej-
ny projekt z corocznego cyklu „Prawo i medy-
cyna”. Przedstawiciele œrodowisk: prawnicze-
go i medycznego, praktycy, ludzie nauki i stu-
denci spotkali siê, aby wspólnie omówiæ kwe-
stie z pogranicza prawa i medycyny. Konfe-
rencja odby³a siê we wspó³pracy trzech stu-
denckich stowarzyszeñ: Europejskiego Sto-
warzyszenia Studentów Prawa ELSA Poznañ,
Miêdzynarodowego Stowarzyszenia Studen-
tów Medycyny IFMSA - Poland Oddzia³ Po-
znañ i Studenckiego Towarzystwa Naukowe-
go Uniwersytetu Medycznego im. K. Marcin-
kowskiego w Poznaniu.

W tym roku tematyka konferencji dotyczy³a
m.in. kwestii wspomaganej medycznie pro-
kreacji, ginekologii dzieciêcej, poruszony zo-
sta³ problem ustalenia pocz¹tku ¿ycia cz³o-
wieka oraz praktyki w postêpowaniu w spra-
wach molestowania seksualnego nieletnich.
Tematy podejmowane w tym roku w du¿ej
mierze nawi¹zywa³y do ubieg³orocznej konfe-
rencji, której tytu³ brzmia³: „Prawo wobec pro-
blemów ¿ycia intymnego i rozrodu”. Bardzo
wysoka wówczas frekwencja zachêci³a tego-
rocznych organizatorów do powrotu do oma-
wianej problematyki i burzliwych dyskusji, co
jak siê okaza³o, by³o strza³em w dziesi¹tkê.

Do praw dziecka wyp³ywaj¹cych wprost z
godnoœci ludzkiej zalicza siê prawo do pozna-
nia swojego pochodzenia genetycznego. Dyle-
maty zwi¹zane z tym zagadnieniem naœwietli³ w
swoim wyst¹pieniu prof. dr hab. Tomasz Soko-
³owski, dziekan Wydzia³u Prawa i Administracji
UAM. Profesor zwróci³ przede wszystkim uwa-
gê na procedurê uznania ojcostwa w polskim

prawie i jej zmiany, wynikaj¹ce z nowelizacji Ko-
deksu Rodzinnego i Opiekuñczego. Nakreœli³
równie¿ istotê problemu zwi¹zanego z badania-
mi genetycznymi, które s¹ najczêstszym dowo-
dem w postêpowaniu o ustalenie ojcostwa,
choæ wci¹¿ nie daj¹ stuprocentowej pewnoœci
prawid³owej identyfikacji genetycznej.

Nie powinno byæ zaskoczeniem to, ¿e wiele
kontrowersji wywo³a³ wyk³ad na temat wspo-
maganej medycznie prokreacji w nawi¹zaniu
do projektu ustawy bioetycznej. Sprowokowa³
on dyskusjê, dotycz¹c¹ zakazu uœmiercania
nadliczbowych embrionów, problemu zwi¹za-
nego z ich przechowywaniem oraz statusem
prawnym embrionu ludzkiego. Studentki VI ro-
ku kierunku lekarskiego Katarzyna O¿egow-
ska i Agata Szpera przybli¿y³y s³uchaczom na-
tomiast powa¿ne i narastaj¹ce wci¹¿ wspó³-
czeœnie problemy, zwi¹zane z niep³odnoœci¹,
która przez Œwiatow¹ Organizacjê Zdrowia zo-
sta³a uznana za chorobê spo³eczn¹.

Zgodnie z tytu³em konferencji „Prawo i me-
dycyna w s³u¿bie dzieciom” zamiarem organi-
zatorów by³o, aby wyk³ady i dyskusje odnosi³y
siê do problematyki praw dzieci, przy szero-
kim okreœleniu pojêcia „dziecko”, które po-
winno obejmowaæ równie¿ dzieci jeszcze 
nie narodzone. Wyk³ad „Pacjent przed naro-
dzinami” wyg³osili dr Jakub Kornacki z Kliniki
Rozrodczoœci Ginekologiczno-Po³o¿niczego
Szpitala Klinicznego Uniwersytetu Medyczne-
go w Poznaniu oraz dr Joanna Haberko z Ka-
tedry Prawa Cywilnego, Handlowego i Ubez-
pieczeniowego Wydzia³u Prawa i Administracji
UAM. W odniesieniu do statusu prawnego oj-
ca nienarodzonego dziecka, dr Haberko
zwróci³a uwagê na fakt, ¿e w œwietle obowi¹-
zuj¹cego prawa szerszy wachlarz uprawnieñ,
przede wszystkim w zakresie prawa do infor-
macji o stanie zdrowia dziecka i matki, przy-

s³uguje ojcu dziecka poczêtego metod¹ in vi-
tro ni¿ ojcu dziecka poczêtego w sposób na-
turalny. 

W roli przede wszystkim etyka wyst¹pi³ ks.
dr Adam Sikora, specjalista z dziedziny teolo-
gii moralnej, który dobrze zna problematykê
rodziny i ochrony ¿ycia cz³owieka. Dr Sikora
stanowczo opowiedzia³ siê za obron¹ godno-
œci ¿ycia ludzkiego. Jeœli chodzi o zap³odnie-
nie in vitro, wyjaœni³, ¿e cel nie mo¿e uœwiê-
caæ œrodków, dlatego nawet ratowanie ¿ycia
ludzkiego nie usprawiedliwia niszczenia em-
brionów, które jest z³em samym w sobie. Na
zakoñczenie konferencji odby³a siê dyskusja
na temat „Prawa ojca dziecka w okresie
trwania ci¹¿y”. Na konferencjê przyby³o bli-
sko 250 osób - g³ównie studentów kierun-
ków medycznych i prawa. Ka¿dy zareje-
strowany móg³ odebraæ certyfikat, poœwiad-
czaj¹cy jego udzia³ w konferencji. 

Tak wysoka frekwencja mo¿e œwiadczyæ jedy-
nie o du¿ym zainteresowaniu tematyk¹ pra-
wno-medyczn¹ i o potrzebie poszerzania wie-
dzy w tym zakresie. Jak podkreœla³o wielu ucze-
stników konferencji, konfrontacja stanowisk i
wymiana doœwiadczeñ studentów dwóch ró¿-
nych dziedzin nauki - prawa oraz medycyny, jest
ciekawym doœwiadczeniem. Ró¿nice w sposo-
bie postrzegania i podejœcia do tych samych
tematów s¹ zaskakuj¹ce, a zarazem ³atwo do-
strzegalne. Na zakoñczenie podam przyk³ad:
ka¿dy student medycyny okreœla p³ód ludzki ja-
ko stadium rozwojowe zarodka, natomiast stu-
dent prawa pos³uguje siê pojêciem - nascitu-
rus, czyli dziecko poczête z jego warunkow¹
zdolnoœci¹ prawn¹, a takich niuansów na po-
znañskiej konferencji nie brakowa³o. 

Karolina Stefaniak
Europejskie Stowarzyszenie

Studentów Prawa ELSA Poznañ 
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W po³owie marca rozstrzygniêta zosta³a pi¹ta ju¿ edycja konkursu
„Nagroda Miasta Poznania za wyró¿niaj¹c¹ siê pracê doktorsk¹”

i „Nagroda Miasta Poznania za wyró¿niaj¹c¹ siê pracê magistersk¹”.
Spoœród 10 rozpraw doktorskich oraz 31 prac magisterskich kapitu³a
wy³oni³a 3 nagrodzone i 5 wyró¿nionych prac magisterskich oraz 3 na-
grodzone i 2 wyró¿nione prace doktorskie. Do grona laureatów do³¹czy-
li studenci Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza. Nagrodê pieniê¿n¹ w
wysokoœci 3,5 tys. z³ za wyró¿niaj¹c¹ siê pracê magistersk¹ otrzyma³
Bartosz Majewski. Jego opracowanie „Dostêpnoœæ i rozwój systemu ko-
munikacji publicznej w Poznaniu” napisane zosta³o pod kierunkiem
prof. dr. hab. Waldemara Ratajczaka na Wydziale Nauk Geograficznych

i Geologicznych UAM. W tej samej kategorii zosta³a wyró¿niona praca
Agaty Jakubowicz „Autobusy szynowe w Poznañskim Obszarze Metro-
politalnym - funkcjonowanie i oddzia³ywanie”, której promotorem by³
równie¿ prof. dr hab. Waldemar Ratajczak. Wœród nagrodzonych roz-
praw doktorskich znalaz³a siê praca Renaty Dondajewskiej „Funkcjono-
wanie ekosystemu p³ytkiego nizinnego zbiornika zaporowego na przyk³a-
dzie stawu Antoninek”, przygotowana pod kierunkiem prof. dr. hab. Ry-
szarda Go³dyna na Wydziale Biologii UAM. Laureaci prac doktorskich
dostali nagrody pieniê¿ne w wysokoœci 7 tys. z³.

Wszystkim nagrodzonym i wyró¿nionym serdecznie gratulujemy. 
Marta Dzionek

Miasto nagradza m³odych naukowców

Miêdzy prawem a medycyn¹
Wspó³czesny dynamiczny rozwój medycyny stawia lekarzy, prawników, a przede wszystkim zaœ etyków 
przed nie lada wyzwaniem. Z jednej strony chcia³oby siê bez ograniczeñ korzystaæ z mo¿liwoœci, jakie daj¹
nam nowe odkrycia z dziedziny biologii i medycyny, z drugiej jednak od nieskrêpowanego wykorzystywania
zdobyczy nauki powstrzymuje nas wzgl¹d na ochronê praw cz³owieka i godnoœci istoty ludzkiej.



Kole¿anki i Koledzy - Absolwenci Uniwersytetu w Poznaniu!

Z bli¿a siê termin obchodów jubileuszu 90-lecia Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza. Najwa¿niejsze uroczystoœci zaplanowano na

maj 2009 r.
Powinnoœci¹ nas, Absolwentów, jest w³¹czenie siê w przygotowanie

uroczystoœci i imprez jubileuszowych, a czynny w nich udzia³ bêdzie
przyjemnoœci¹ i satysfakcj¹. 

Chcielibyœmy tak¿e pozostawiæ trwa³y œlad tej donios³ej rocznicy. 
Spoœród wielu propozycji, jedn¹ z najciekawszych wydaje siê usta-

wienie w Parku Mickiewicza ³awki, upamiêtniaj¹cej Profesora Heliodo-
ra Œwiêcickiego, pierwszego rektora Uniwersytetu.

Stowarzyszenie Absolwentów Uniwersytetu w Poznaniu zainicjowa-
³o publiczn¹ zbiórkê pieniêdzy na ten cel (zgoda Marsza³ka Wojewódz-
twa Wielkopolskiego DO.I-5010-3/09 z 16 marca 2009 r.).

Apelujemy do wszystkich Absolwentów UAM, a tak¿e tych, którzy
ukoñczyli inne szko³y, którym nie s¹ obojêtne historia oraz atrakcyjny
wygl¹d Poznania o do³o¿enie nawet najmniejszych kwot, z nich zbior¹
siê „cegie³ki” na ten nietypowy pomnik. 

Pieni¹dze mo¿na wp³acaæ na rachunek:
62102040270000110207556535  z dopiskiem „³aweczka”

Za wszystkie wp³acone kwoty pieniê¿ne serdecznie dziêkujemy.
Przewodnicz¹cy SAUP

Jerzy Kepel
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ZaprzyjaŸniæ siê z mózgiem

Spotkajmy siê na ³aweczce

Œwiatowy Tydzieñ Mózgu celebrowany w
wielu miejscach na œwiecie, w tym roku
po raz pierwszy zagoœci³ równie¿ w Po-

znaniu. W dniach 16-20 marca poznañski od-
dzia³ Polskiej Akademii Nauk zorganizowa³
cykl wyk³adów znakomitych naukowców, zaj-
muj¹cych siê problematyk¹ mózgu. Celem
by³o propagowanie wiedzy o mózgu oraz bu-
dowanie spo³ecznej œwiadomoœci na temat
znaczenia badañ uk³adu nerwowego. Tydzieñ
Mózgu organizowany by³ równie¿ w Krakowie,
Warszawie i Lublinie.

- Od dawna, przy organizacji ró¿nych spo-
tkañ, zauwa¿yliœmy, ¿e tematy medyczne cie-
sz¹ siê du¿ym zainteresowaniem. Jest po-
trzeba rzetelnej, naukowej wiedzy o medycy-
nie, aby problemy z ni¹ zwi¹zane potrakto-
waæ powa¿nie. To by³ w³aœnie impuls, który
zdecydowa³, ¿e podjêliœmy siê przygotowania
Tygodnia Mózgu. Inspiracj¹ by³o równie¿ to,
¿e inne wiêksze miasta ju¿ organizowa³y tak¹
imprezê - mówi Mariola Osiak z poznañskie-
go PAN-u, wspó³organizator imprezy.

W dniach roboczych marcowego tygodnia, w
godzinach popo³udniowych, przy ul. Henryka
Wieniawskiego 17/19 odbywa³y siê wyk³ady.
Tematy by³y powa¿ne, czasami wydawa³oby
siê, ¿e zbyt powa¿ne, ale w³aœnie taki sposób
potraktowania problemu spotka³ siê z du¿ym
uznaniem. Wybitni naukowcy z Polskiej Akade-
mii Nauk, Uniwersytetu Medycznego, Uniwersy-
tetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu przed-
stawiali zagadnienia w sposób na tyle popula-
ryzatorski, aby by³y one równie¿ interesuj¹ce
dla osób spoza œwiata nauki. Frekwencja dopi-
sa³a, obecni byli uczniowie szkó³ œrednich z

Wielkopolski, studenci, ale tak¿e grono star-
szych mieszkañców Poznania. Po wyk³adach
odbywa³y siê dyskusje, tak burzliwe i d³ugie, ¿e
czasami nie mieœci³y siê w ramach czasowych.
Otwarte wyk³ady dawa³y niepowtarzaln¹ szan-
sê kontaktu na ¿ywo ze znakomitymi specjali-
stami, których na co dzieñ nie spotka siê. - Zu-
pe³nie czymœ innym jest mo¿liwoœæ pos³ucha-
nia wyk³adu i zapytania o konkretny problem,
który nas nurtuje ni¿ szukanie odpowiedzi w In-
ternecie - mówi Mariola Osiak. Pytania dotyczy-
³y g³ownie chorób mózgu i choæ s¹ to trudne i
bolesne sprawy, to jednak niezmiernie wa¿ne,
bo dotykaj¹ nas coraz czêœciej, nas i naszych
bliskich. Tym samym widaæ, ¿e istnieje potrze-
ba takich spotkaæ, imprez, które nie tylko ba-
wi¹, ale równie¿ traktuj¹ o powa¿nych proble-
mach - dotycz¹cych nas. 

Mózg jest skomplikowanym dzie³em natury
i trapi go wiele dolegliwoœci, niestety, dolegli-
woœci tych jest coraz wiêcej i przytrafiaj¹ siê
coraz wiêkszej liczbie osób. Choruje te¿ coraz
wiêcej m³odych ludzi. Wa¿nym problemem
jest równie¿ to, ¿e choroby mózgu czêsto wy-
krywane s¹ zbyt póŸno. Nie wiemy, od jakiego
momentu zaczyna siê powa¿na choroba, kie-
dy potrzebna jest interwencja medyczna, kie-
dy to ju¿ nie tylko chandra, a depresja. Osoby
chore czêsto ukrywaj¹ swój stan, traktuj¹ go
jako wstydliwy. Boimy siê te¿ przyjmowaæ leki
przy chorobach mózgu, bardziej ni¿ jakiekol-
wiek inne, bo za¿ywanie lekarstw „na g³owê”
to w potocznej œwiadomoœci nierzadko objaw
niepe³nosprawnoœci umys³owej. 

Dlatego tak wa¿na jest zmiana w naszym
myœleniu - pójœcie do lekarza nie jest wsty-

dem, trzeba w takich sytuacjach sobie poma-
gaæ. Czêsto myœli siê, ¿e depresja, choroby
psychiczne dotykaj¹ przede wszystkim osób
dojrza³ych, z du¿ym baga¿em doœwiadczeñ,
natomiast coraz czêœciej ofiarami chorób
mózgu s¹ m³odzi ludzie. Wspó³czeœnie m³o-
dzie¿ nara¿ona jest na wiele ró¿norodnych
bodŸców, nie zawsze sobie z nimi radzi, tym
bardziej ¿e mózg m³odego cz³owieka jest bar-
dziej wra¿liwy, delikatny ni¿ osoby dojrza³ej, a
jednoczeœnie ka¿da m³oda osoba twierdzi, ¿e
jest zdrowa. Budowaniu nowego sposobu
myœlenia pomaga przede wszystkim rozmo-
wa - trzeba rozmawiaæ tak, aby chory nie ba³
siê przyznaæ, ¿e jest chory; gdy bêdziemy o
tym rozmawiaæ, stanie siê to normalne. - Mu-
simy o tym mówiæ, aby móc zdiagnozowaæ i
aby móc zmieniaæ œwiadomoœæ; aby potrafiæ
zdiagnozowaæ chorobê u siebie i swoich bli-
skich - dodaje M. Osiak.

Wydaje siê, ¿e Tydzieñ Mózgu, zorganizowa-
ny po raz pierwszy w Poznaniu, stanie siê sta-
³¹, coroczn¹ imprez¹ w naszym mieœcie, a jed-
noczeœnie bêdzie podstaw¹ do budowania
œwiadomoœci naszej spo³ecznoœci na temat
tak skomplikowanego dzie³a natury, jakim jest
nasz mózg. Tym bardziej ¿e zainteresowanie
t¹ problematyk¹ podczas imprezy, organizowa-
nej przez poznañski PAN, by³o bardzo du¿e.
Œwiadczy to te¿ o zmianie w sposobie myœle-
nia i, niestety, niepodwa¿alnym twierdzeniu,
¿e stres, migrena, otêpienie to plagi XXI wie-
ku. Jednoczeœnie wiemy o tym, ¿e nasz mózg
jest fenomenem natury i jego mo¿liwoœci, po-
tencja³ nadal nie s¹ do koñca zbadane.

Gra¿yna Barabasz

Mózg cz³owieka jest najbardziej skomplikowanym dzie³em natury. Jego zbadanie stanowi 
wielkie wyzwanie dla badaczy. Czy nasz mózg mo¿e poznaæ samego siebie?

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I



Od pocz¹tku roku akademickiego
2008/2009 Instytut Geografii Spo-
³eczno-Ekonomicznej i Gospodarki

Przestrzennej UAM uczestniczy w trzyletnim
miêdzynarodowym projekcie, dotycz¹cym
wspó³pracy przygranicznej. W ramach tego pro-
jektu w dniach od 2 do 13 marca 2009 r. w
Landau, na pograniczu niemiecko-francuskim,
odby³y siê dziesiêciodniowe warsztaty, koordy-
nowane przez profesora Bernharda Köppena z
Uniwersytetu w Koblencji - Landau w Niem-
czech. W warsztatach wziêli udzia³ pracownicy
naukowi i studenci z czterech uniwersytetów;
goszcz¹cego - Uniwersytetu w Koblencji - Lan-
dau (Niemcy), Uniwersytetu w Strasburgu
(Francja) i Uniwersytetu w Joensuu (Finlandia).
Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Pozna-
niu reprezentowany by³ przez zespó³ naukowy
pod kierownictwem prof. dr. hab. Tadeusza
Stryjakiewicza, w sk³ad którego wchodzili dr Mi-
cha³ Beim, dr Micha³ Mêczyñski oraz mgr Emi-
lia Bogacka. Grono studentów z Polski repre-
zentowa³y g³ównie osoby z ró¿nych roczników
gospodarki przestrzennej, specjalnoœci rozwój
i rewitalizacja miast oraz obszarów wiejskich
Collegium Pollonicum w S³ubicach.  

Mo¿liwoœæ wys³uchania ciekawych wyk³a-
dów da³a wyj¹tkow¹ okazjê zarówno pracowni-
kom naukowym, jak i studentom do zapozna-

nia siê z problemami regionów na pograniczu
fiñsko-rosyjskim, niemiecko-polskim, a w
szczególnoœci niemiecko-francuskim. Studen-
ci wraz z miêdzynarodowym zespo³em pracow-
ników naukowych oraz zaproszonymi goœæmi
uczestniczyli w wycieczkach wzd³u¿ niemiecko-
francuskiej granicy. Podczas ich trwania mieli
mo¿liwoœæ poznania bogatej historii Nadrenii-
Palatynatu w Niemczech i Alzacji we Francji
oraz obecnej wspó³pracy tych dwóch regionów.
Studenci szczególne zainteresowanie wykazy-
wali zagadnieniami dotycz¹cymi wspólnego
planowania przestrzennego na terenie obsza-
rów przygranicznych. Rozwi¹zania zwi¹zane z
t¹ problematyk¹ mogli zaobserwowaæ pod-
czas zwiedzania miejscowoœci o charaktery-
stycznym dla Nadrenii-Palatynatu i Alzacji uk³a-
dzie urbanistycznym i architektonicznym, po³o-
¿onych wzd³u¿ tzw. Drogi Winnic (Weinstras-
se). Du¿e zaciekawienie budzi³a tak¿e wizyta w
jednym z bunkrów, nale¿¹cych do Linii Magino-
ta. Linii o d³ugoœci ok. 450 km, bêd¹cej kom-
pleksem francuskich umocnieñ wojskowych,
powsta³ych w latach trzydziestych XX w. Umoc-
nieñ, wybudowanych wzd³u¿ granicy Francji z
Luksemburgiem, Niemcami i W³ochami. 

W trakcie spotkañ uczestników warsztatów z
przedstawicielami w³adz lokalnych omawiane
by³y g³ównie problemy, dotycz¹ce obecnej, for-

malnej i nieformalnej wspó³pracy Nadrenii-Pala-
tynatu i Alzacji w ramach dzia³aj¹cego na tym
terenie Euroregionu Pamina. Oprócz wyk³adów,
interesuj¹cych wycieczek, wizyt w urzêdach i in-
stytucjach zwi¹zanych ze wspó³prac¹ przygra-
niczn¹, studenci mieli mo¿liwoœæ przeprowa-
dzenia badañ terenowych w miêdzynarodo-
wych grupach problemowych. Jedna z nich po-
równywa³a ceny w sklepach po obu stronach
Renu, inna z kolei przeprowadza³a badania an-
kietowe wœród mieszkañców przygranicznych
miejscowoœci oraz w poci¹gach. Studentów,
którzy na wyk³adach uczyli siê o korzyœciach
p³yn¹cych z wst¹pienia do strefy Schengen, za-
skoczy³y liczne i drobiazgowe kontrole niemiec-
kiej i francuskiej policji w pobli¿u mostu Dwóch
Brzegów („Passerelle des deux Rives”) miêdzy
Kehl a Strasburgiem. Okaza³o siê, ¿e przyczy-
n¹ szczególnego zainteresowania nimi by³y
przygotowania do szczytu NATO.

Pobyt w Landau stanowi³ nie tylko okazjê
do poszerzenia wiedzy, dotycz¹cej wspó³pra-
cy przygranicznej, ale te¿ do nawi¹zania kon-
taktów oraz poznania innej kultury. W przy-
sz³ym roku warsztaty planowane s¹ w fiñ-
skim Joensuu, a za dwa lata na pograniczu
polsko-niemieckim, w S³ubicach.

Micha³ Mêczyñski
wspó³praca: Micha³ Beim
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Ta historia przypomina trochê film sensacyj-
ny. - W ubieg³ym roku skontaktowa³ siê ze

mn¹ nieznajomy mê¿czyzna, który przedstawi³
siê jako cz³onek Towarzystwa Niemiecko-Pol-
skiego w Berlinie i poprosi³ o spotkanie - rozpo-
czyna El¿bieta Skowroñska, od 29 lat starszy
wyk³adowca jêzyka niemieckiego w SNJO UAM.
- Przy kawie w hotelu „Lech” prowadziliœmy mi-
³¹, ale konwencjonaln¹ pogawêdkê. Na koniec
mój rozmówca spyta³, czy przyjecha³am samo-
chodem i wrêczy³ mi du¿¹ reklamówkê. Pomy-
œla³am, ¿e to upominek berliñskiej organizacji
dla Towarzystwa Polsko-Niemieckiego w Pozna-
niu, któremu przewodniczê. Dopiero w domu
zobaczy³am, co kryje opakowanie... 

Paczka zawiera³a adnotacjê, ¿e jest prezen-
tem, który ma zostaæ przekazany Uniwersyte-
towi im. Adama Mickiewicza. W œrodku znajdo-
wa³ siê portret Ferdinanda Focha z autografem
samego marsza³ka Francji. W dolnej czêœci gra-
fiki umieszczono opis okolicznoœci powstania,
który zarazem t³umaczy specjalne jej znaczenie
dla Uniwersytetu. Jak g³osi napis: „Odbitka
podobizny Marsza³ka Polski i Francji, Focha,
pogromcy Niemców (w oryginale pisanych ma-
³¹ liter¹) w wielkiej wojnie œwiatowej, podobizny

bardzo wiernej, któr¹ odtworzy³ œp. profesor
Uniwersytetu Wileñskiego, Siestrzeñcewicz, ar-
tysta-malarz, w czasie uroczystej akademji,
odbytej w auli Uniwersytetu Poznañskiego, w
dniu 8. V. 1923 r. z okazji mianowania marsza³-
ka Focha doktorem honorowym Uniwersytetu
Poznañskiego. Marsza³ek Foch, któremu arty-

sta, ukryty w gronie profesorów i wykonuj¹cy w
czasie przemówieñ powy¿szy szkic, przedsta-
wi³ po skoñczonej akademji portret, wielce ura-
dowany nazwa³ portret najwierniejsz¹ swoj¹
podobizn¹ i podpisa³ go”. Rama, w której obraz
przyby³ do Poznania zas³ania dalsz¹ czêœæ opi-
su, utrudniaj¹c jego odczytanie: „Panu Ppor.
Zbigniewowi Otfinowskiemu, w dniu nominacji,
najpiêkniejszej i najwa¿niejszej w ¿yciu w sierp-
niu r. 1929 ofiaruje Prof. dr Pawe³ Santkow-
ski(?) naoczny œwiadek”.

O tym, co dalej dzia³o siê z obrazem, który
obecnie wisi w muzeum przy rektoracie UAM,
niewiele wiadomo. - Okaza³o siê, ¿e do Towa-
rzystwa Niemiecko-Polskiego w Berlinie zg³osi³
siê ofiarodawca, który pragn¹³ t¹ drog¹ przeka-
zaæ grafikê Uniwersytetowi. Jedyne informacje
s¹ takie, ¿e to ponad 80-letni mê¿czyzna, mie-
szkaj¹cy na jednej z najwiêkszych i najdalej po-
³o¿onych wysp RFN, który chce zachowaæ ano-
nimowoœæ - wyjaœnia El¿bieta Skowroñska. 
- Nie wiadomo nawet, czy jest Niemcem, czy Po-
lakiem. Poprzez berliñskie Towarzystwo zapra-
szaliœmy darczyñcê, by przyjecha³ do Poznania 
i przekaza³ portret osobiœcie. Bez skutku... 

Ewa Woziñska

Studenci ponad granicami 
Miêdzynarodowe warsztaty programu Erasmusa Lifelong Learning Intensive Programme (IP)
w Landau (Niemcy) 

Marsza³ek znowu w Poznaniu 
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Od Amazonii do ¯u³aw
Jak siê z nimi umówiæ? Znam Aniê Romanowicz, ale Ania jest chyba 
jeszcze w Indiach. Mo¿e Piotr Maliñski? Nie, on pewnie kontynuuje badania
w Sudanie. To mo¿e Marcin Koz³owski? Tylko, czy wróci³ ju¿ z Meksyku?

C a³e szczêœcie, ¿e na miejscu jest Ka-
rolina, studentka IV roku etnologii i
antropologii kulturowej, przewodnicz¹-

ca Studenckiego Ko³a Naukowego Etnologów
im. Bronis³awa Pi³sudskiego. - Nie przejmuj
siê, nasi cz³onkowie czêsto s¹ w rozjazdach.
Zreszt¹ te¿ za kilka miesiêcy wyje¿d¿am na
d³u¿ej na Ukrainê i w³aœnie zastanawiam siê,
w czyje rêce przekazaæ „rz¹dy” - œmieje siê
Karolina Koziura. 

Studenci Instytutu Etnologii i Antropologii
Kulturowej (wczeœniej Instytut Etnografii) od
lat siedemdziesi¹tych aktywnie uczestnicz¹
w wyprawach naukowych, jednak nigdy nie
wyje¿d¿ali tak czêsto, jak teraz. Du¿a w tym
zas³uga SKNE: - Ko³o sk³ada siê z piêciu sek-
cji: dyskusyjnej, zajmuj¹cej siê omawianiem
tekstów naukowych, afrykanistycznej (daw-
niej sudañskiej), amerykanistycznej, azjatyc-
kiej (do niedawna indyjskiej) i europejskiej,
która obszarem zainteresowañ obejmuje tak-
¿e Polskê - wylicza Karolina. - Sekcje ciesz¹
siê du¿¹ autonomi¹. Ka¿da z nich spotyka
siê osobno, najczêœciej raz w tygodniu. Zwy-
kle pracujemy nad projektami badawczymi.
Wyjazdy naukowe musz¹ byæ dobrze zaplano-
wane, bo choæ mo¿emy liczyæ na wsparcie IE-
iAK oraz uczelni, potem zawsze jesteœmy roz-
liczani z efektów naszej dzia³alnoœci - zazna-
cza. 

Przyj¹³ siê zwyczaj, ¿e kierownikiem ka¿dej
sekcji jest jeden z doktoranów lub doktorów
Instytutu. Nad ca³oœci¹ od kilku lat czuwa dr
Agnieszka Chwieduk. - Koordynuje i koñczy
projekty oraz motywuje nas do pracy. Jest ty-
pem spo³ecznika - charakteryzuje Karolina. 
- A¿ czasem czujemy siê g³upio, ¿e poœwiêca
Ko³u tyle czasu - przyznaje. Pomagaj¹ te¿ po-

zostali pracownicy IEiAK: sekcja afrykani-
styczna œciœle wspó³pracuje z prof. Ryszar-
dem Vorbrichem, czego przyk³adem tegorocz-
na wyprawa do Mali w ramach projektu: „Po-
ka¿ mi swój œwiat - poka¿ mi swoj¹ szko³ê”,
realizowanego wœród Dogonów. Sekcja azja-
tycka zorganizowa³a w zesz³ym roku konfe-
rencjê przy wspó³pracy z dr. Przemys³awem
Hinc¹. - Mo¿emy te¿ liczyæ na przychylnoœæ
prof. Micha³a Buchowskiego, dyrektora Insty-
tutu. Choæ to uznany autorytet, zawsze znaj-
dzie czas, ¿eby zapytaæ o projekty i, co wa¿-
ne, nigdy nie waloryzuje ich wartoœci - opo-
wiada Karolina.  

A wszystkie projekty SKNE nawet trudno
wyliczyæ. Jego cz³onkowie prowadzili ostatnio
badania m.in. w Meksyku, Sudanie, Indiach,
Tybecie, na Ukrainie i na ¯u³awach. Wkrótce
pod opiek¹ Tomasza Koœka rozpoczynaj¹ pro-
jekt „Podkarpacie”. Pok³osiem prawie wszyst-
kich wyjazdów s¹ te¿ wystawy fotograficzne.
M³odzi antropologowie planuj¹ równie¿ stwo-
rzenie sekcji antropologii medycznej. W do-
robku sekcji europejskiej specjalne znaczenie
odgrywa zorganizowana „I Miêdzyuczelniana
Konferencja: Teren w œcis³ym znaczeniu tego
s³owa. Przegl¹d dzia³alnoœci badawczej stu-
dentów antropologii kulturowej”. Impreza
przerodzi³a siê w cykliczne spotkania, przygo-
towywane przez kolejne krajowe IEiAK (m.in.
w Warszawie i Wroc³awiu).

Najwa¿niejsze pozostaj¹ jednak wyjazdy
badawcze. Pierwsza wyprawa Karoliny trzy la-
ta temu polega³a jedynie na próbie obserwa-
cji uczestnicz¹cej. Przez kilka tygodni ¿y³a w
ma³ej bojkowskiej wsi na Ukrainie i na ten te-
mat prowadzi³a notatki: - Wydawa³oby siê, ¿e
to proste zadanie. Najpierw prze¿ywa siê ba-

dawcz¹ euforiê. Uczestniczysz w ¿yciu gospo-
darzy, bawisz siê na œlubach, smucisz ze
wszystkimi na pogrzebach, pomagasz w go-
spodarstwie. Potem dostrzegasz, ¿e bycie
m³od¹ kobiet¹ tu w Polsce i tam na ma³ej
ukraiñskiej wsi to dwie ró¿ne sprawy. Zaczy-
nasz siê denerwowaæ, kiedy wszyscy pytaj¹,
dlaczego jeszcze nie wysz³aœ za m¹¿. Wieczo-
rami nie ma co robiæ. Trzeci tydzieñ jedzenia
na obiad samych ziemniaków mêczy. Na do-
datek Bojkowie oœwiadczaj¹, ¿e wcale siê za
Bojków nie uwa¿aj¹ - wspomina studentka. 
- Taki stan to normalny proces, opisany ju¿
przez Malinowskiego. Jednak czytaæ o bada-
niach to jedno, a prze¿ywaæ to drugie. Dopie-
ro wtedy widzi siê, jakie ró¿nice kulturowe wy-
stêpuj¹ na œwiecie...

Ko³o ma charakter interdyscyplinarny i do
wspó³pracy zaprasza wszystkich zaintereso-
wanych, tak¿e z innych kierunków i m³od-
szych lat nauki. - To jeden z naszych g³ów-
nych celów, chcemy dotrzeæ do studentów I
roku. Dobr¹ okazj¹, by przekonaæ siê, co ro-
bimy, s¹ comiesiêczne zebrania ca³ego Ko³a,
na których sekcje opowiadaj¹ o postêpach w
pracy. To tak¿e czas przeznaczony na prezen-
tacjê zaproszonych goœci i osób z zewn¹trz,
które chc¹ przedstawiæ referaty na tematy
bliskie etnologii. 

Okazuje siê jednak, ¿e cz³onkowie Ko³a,
chc¹ te¿ z niego kogoœ wyrzuciæ. Samego
Bronis³awa Pi³sudskiego! Karolina krêci jed-
nak g³ow¹ i œmieje siê. - To nie tak, jak naj-
bardziej chcemy, by ten wybitny badacz Aj-
nów, grupy etnicznej z Hokkaido, pozosta³ pa-
tronem SKNE. Ze wzglêdów proceduralnych
chcielibyœmy jedynie skróciæ nazwê Ko³a.

Ewa Woziñska

Agata Pakie³a
na KrymieFO
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M ieszkañcy Gniezna i okolic mieli okazjê zapoznaæ siê
z atrakcjami, przygotowanymi przez studentów i ka-
drê naukow¹ Kolegium. Ju¿ po przekroczeniu drzwi

mo¿na by³o obejrzeæ multimedialny pokaz obrazów z ¿ycia
uczelni. W ciemnoœciach oszklonego holu barwne zdjêcia
zwraca³y uwagê goœci. Otwarte drzwi sal wyk³adowych zapra-
sza³y do udzia³u w tzw. „blokach zagranicznych”. Dominowa³a
tematyka poœwiêcona krajom z zachodniej czêœci Europy. Przy-
gotowane zosta³y prezentacje kultur takich pañstw jak: Fran-
cja, Hiszpania, Niemcy, Anglia, ale te¿ Ukraina oraz Rosja. W
ró¿nych salach mo¿na by³o poznaæ ró¿ne smaki - skosztowaæ
specja³ów miêdzynarodowej kuchni, przekonaæ siê, jak cieka-
we s¹ badania nad kultur¹, spo³eczeñstwem, folklorem i ¿y-
ciem w pañstwach europejskich. O swojej dzia³alnoœci opowia-
dali tak¿e studenci Uniwersytetu Trzeciego Wieku. W jednej z
sal prezentowane by³y prace seniorów. 

Dla aktywnych, ciekawych i g³odnych wiedzy zorganizowano
ró¿norodne warsztaty. „Podstawy œwiadomoœci plastycznej”
przybli¿a³ artysta prof. S³awomir Kuszczak z Akademii Sztuk
Piêknych w Poznaniu. Warsztaty archeologiczne prowadzone
by³y przez przedstawicieli Muzeum Pierwszych Piastów na Le-
dnicy. Kaligrafii alfabetu chiñskiego uczy³ stypendysta CEG,
Xiao Li, natomiast warsztaty „Edycja i grafika komputerowa”
przygotowa³a dr Gra¿yna Gajewska. Mo¿na by³o wybieraæ wœród
bogatej oferty, a chêtnych nie brakowa³o. 

Oko³o godziny 18.30 zape³ni³a siê Aula Kolegium Europej-
skiego i rozpocz¹³ siê blok wyk³adów popularnonaukowych.
Prof. Leszek Mrozewicz wyg³osi³ wyk³ad inauguracyjny, po-

œwiêcony tematyce staro¿ytnej Grecji i Rzymu. „Uwik³ani w
sieci - w szkole…” to temat wyst¹pienia prof. Stanis³awa Dy-
laka, natomiast dr hab. Tadeusz Wallas przybli¿y³ zgromadzo-
nym „Sprawy politologów”.

Po kulturowo-naukowej uczcie przyszed³ czas na rozrywkê.
Niew¹tpliw¹ atrakcj¹ Nocy Uniwersytetu by³o spotkanie z pi³-
karzem poznañskiego Lecha, Zlatko Tanewskim, pochodz¹-
cym z Macedonii, który wspólnie z pracownikiem naukowym
Kolegium, dr. Zdrawko Stamatoskim opowiada³ o tym piêk-
nym kraju. Znalaz³ siê te¿ czas na zadawanie pytañ, rozmo-
wê, zdjêcia i autografy. W holu przed aul¹ prowadzony by³
kurs salsy. W gor¹cych rytmach m³odzi i starsi bawili siê do-
skonale. 

Oko³o godziny 21.00 w wype³nionej po brzegi auli wyst¹pi³
„Konin Gospel Choir”. Koncert by³ pokazem niezwyk³ej energii,
kunsztu i œwietnej zabawy na scenie. Na zakoñczenie mo¿na by-
³o uczestniczyæ w „Nocnych rytmach w Kolegium” - salsa, brazy-
lijskie brzmienia przy dŸwiêkach instrumentów perkusyjnych. 

Kolegium Europejskie to wyj¹tkowe miejsce. Wyj¹tkowe
miejsce potrzebuje wyj¹tkowych dzia³añ promocyjnych i takim
przedsiêwziêciem jest w³aœnie Noc Uniwersytetu. Goœcinnoœæ
i bogaty program imprezy przyci¹gnê³y, ju¿ po raz drugi, rze-
szê m³odzie¿y, przysz³ych studentów, a tak¿e mieszkañców
Gniezna. Kolegium posiada atrakcyjn¹ ofertê dydaktyczn¹,
daj¹c¹ mo¿liwoœæ rozwoju szerokich zainteresowañ i potrafi
jednoczyæ studentów, kadrê akademick¹ i administracyjn¹ we
wspólnej pracy i zabawie. 

Marta Dzionek 
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Kolegium Europejskie 
pod os³on¹ nocy... 

„Aby istnieæ, nale¿y uczestniczyæ...” has³o promuj¹ce tegoroczn¹ Noc Uniwersytetu
w Kolegium Europejskim w GnieŸnie przyci¹gnê³o szerokie grono odbiorców. 
Dzieci, m³odzie¿, doroœli, t³umy na korytarzach, magia kolorów, zapachów, 
dŸwiêków. Tegoroczne wydarzenie zosta³o objête honorowym patronatem 
prof. zw. dr. hab. Leszka Mrozewicza, nowego dyrektora Kolegium Europejskiego. 
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• •  O czym nale¿y pamiêtaæ przy budowaniu
strategii Uniwersytetu?

- Wydaje mi siê, ¿e istniej¹ trzy elementy,
które trzeba uwzglêdniæ podczas jej tworze-
nia. Pierwszym z nich jest tradycja UAM,
uczelni, która ma wypracowane pewne wzory
i metody dzia³ania. Drugim - koniecznoœæ do-
stosowania siê do czynników zewnêtrznych,
takich jak polityka czy prawa wolnego rynku.
Ostatnim komponentem jest zachowanie
równowagi pomiêdzy naukami œcis³ymi a hu-
manistycznymi, badaniami empirycznymi i te-
oretycznymi oraz miêdzy badaniami podsta-
wowymi i stosowanymi. Nie powinno siê sza-
cowaæ wiedzy wy³¹cznie w oparciu o jej zasto-
sowanie, ale tak¿e nie mo¿na koncentrowaæ
siê na poszukiwaniu wiedzy jedynie dla niej
samej. Równowaga to element strategii, sta-
nowi¹cy integraln¹ czêœæ budowania spo³ecz-
noœci akademickiej wokó³ idei UAM. Jej za-
chowanie sprawi, ¿e zamiast uprawiaæ swoje
poletko, bêdziemy tworzyæ wielk¹ interdyscy-
plinarn¹ spo³ecznoœæ. Musimy tak¿e podkre-
œlaæ znaczenie dyplomu UAM. 

• •  W jaki sposób? 
- W wielu krajach obowi¹zuje zasada: „Po-

ka¿ mi swój dyplom, a powiem Ci, kim je-
steœ”. ¯yjemy w epoce merytokracji, czyli
w³adzy ludzi wykszta³conych. Edukacja,
szczególnie na poziomie uniwersyteckim,
stanowi swoist¹ „windê”, która wêdruje od
do³u do góry drabiny spo³ecznej, wwo¿¹c lu-
dzi na ró¿ne piêtra. Niezwykle wyraŸnie widaæ
to w Japonii, w której pierwsz¹ podjêt¹ pracê
opuszcza siê zwykle… wraz z przejœciem na

emeryturê. Dlatego dyplom jednego z presti-
¿owych uniwersytetów daje niemal automa-
tycznie wstêp do elity, a ukoñczenie s³abej
uczelni niweczy szansê zrobienia kariery.
Og³oszenie wyników egzaminów wstêpnych
do najlepszych uczelni jest nawet transmito-
wane przez telewizjê! To, oczywiœcie, skrajny
przypadek, ale wszyscy rozumiemy, jaki pre-
sti¿ ³¹czy siê z nazwami wiod¹cych œwiato-
wych uczelni, takich jak Oxford, Cambridge,
Sorbona czy amerykañskie uniwersytety z Ivy
Leauge. Tymczasem w Polsce o przyjêciu do
pracy nadal w wiêkszym stopniu decyduj¹
uk³ady lokalne i towarzyskie, a nie jakoœæ dy-
plomu i presti¿ uniwersytetu. Nale¿y wiêc
k³aœæ nacisk na dzia³ania uœwiadamiaj¹ce
spo³eczeñstwu, ¿e wartoœæ dyplomu UAM
jest wy¿sza ni¿ zaœwiadczenie ukoñczenia
prywatnej uczelni, co jako osoba, która ucze-
stniczy³a w ewaluacji 25 szkó³ wy¿szych, za-
równo pañstwowych, jak i prywatnych, mogê
poœwiadczyæ.

• •  Œwiatowe uczelnie przystosowuj¹ siê do
regu³ wolnego rynku. Czy te zmiany
wp³ywaj¹ równie¿ na pracowników nau-
kowych?

- System akademicki w krajach anglosa-
skich prowadzi do ograniczenia roli profesora
jako lidera i mistrza, a podporz¹dkowuje go
standardom, ewaluacjom i procedurom. Na-
uczyciel przestaje byæ idea³em mêdrca, staje
siê jednym z pracowników przedsiêbiorstwa.
Jego rol¹ jest dostarczenie studentom pigu-
³ek, ustalonej wczeœniej w odgórnie narzuco-
nych standardach, wiedzy. Obawiam siê o

obni¿enia presti¿u zawodu i satysfakcji z wy-
konywanej pracy wœród naukowców. Kiedyœ
spotkanie ze studentami by³o swego rodzaju
intelektualnym œwiêtem, dziœ to realizacja
programu, który ma im pomóc zdobyæ wiedzê
i kompetencje, ale nie prowadzi do rozwoju
intelektualnego. Przebywaj¹c na uniwersyte-
tach brytyjskich w Norwich i Southampton,
zauwa¿y³em, ¿e poprzez ci¹g³e zwolnienia i
krótkoterminowe umowy pracownicy ¿yli w
poczuciu niepewnoœci. Uczelnie angielskie
dzia³a³y jak przedsiêbiorstwa i by³y zarz¹dza-
ne w sposób menad¿erski. Wiêcej swobody
dostrzegam na uniwersytetach amerykañ-
skich. Wydaje mi siê, ¿e w przypadku UAM
uda³o siê zachowaæ tradycyjny szacunek dla
stanowiska i tytu³u profesora, którego, mam
nadziejê, nie odbior¹ nam nadchodz¹ce
zmiany. Z tego powodu, bêd¹c na zagranicz-
nych uczelniach, z pewnym zdziwieniem
stwierdzi³em, ¿e jestem jednak konserwaty-
st¹ w kwestii zachowania habilitacji i uwa-
¿am, ¿e przynosi wiêcej korzyœci ni¿ wad. 

• •  Jakich absolwentów powinien wychowy-
waæ UAM?

- Chcia³bym, aby ka¿dy z nich, opuszczaj¹c
mury uczelni, by³ - niezale¿nie od zewnêtrznej
presji rynku pracy - œwiadomym siebie
podmiotem dzia³ania. Nie poddawa³ siê œle-
po wspó³czesnym wymaganiom i nie sta³ siê
jedynie trybikiem maszyny spo³ecznej. Kon-
kretne kwalifikacje, kompetencje i wiedza -
tak! Z drugiej jednak strony d¹¿my do wy-
kszta³cenia ludzi poszukuj¹cych sensu w ota-
czaj¹cym ich œwiecie i wszechœwiecie. 
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Uniwersytet jak winda 

Z prof. dr. hab.
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• •  Pojêcie kariera samo w sobie jest niejed-
noznaczne, nie zawsze te¿ pozytywnie na-
znaczone, w wielu krêgach pobudza do dys-
kusji. W œrodowisku akademickim, nauko-
wym równie¿, choæ przecie¿ tu wyraŸnie
wi¹¿e siê z pokonywaniem poszczególnych
szczebli w rozwoju naukowym. Dyskusje
nad modelem owej kariery zdaj¹ siê jednak
nie koñczyæ. 

- To, na czym obecnie skupia siê uwaga
œrodowiska akademickiego, to trzy szczeble
awansu naukowego, a mianowicie: doktorat
(magisterium pomijamy, traktuj¹c je jako tytu³
zawodowy, nienaukowy), habilitacja i profesu-
ra. Wa¿ne jest, aby najpierw przyjrzeæ siê te-
mu pierwszemu z naukowych stopni. Od kilku
lat bowiem trwa w œrodowisku wymiana po-
gl¹dów z ministerstwem, aby i u nas, wzorem
krajów unijnych, zlikwidowaæ habilitacjê, opie-
raj¹c naukowy rozwój na niepodwa¿alnym
stopniu doktora. Jednak¿e sporo dobrze uza-
sadnionych g³osów krytycznych, ¿e przypom-
nê znany list 44 uczonych, spowodowa³o wy-
cofanie siê ministerstwa z tego pomys³u. Za-
proponowano natomiast w dokumencie mini-
sterialnym „Partnerstwo dla wiedzy. Nowy
model kariery akademickiej” inne rozwi¹zania
zwi¹zane z tym zagadnieniem. Warto wiêc w
tym kontekœcie nieco szerzej przejrzeæ siê i
doktoratom, i habilitacjom.

• •  Jeœli chodzi o to doktoraty, to mo¿na po-
wiedzieæ, ¿e w ostatnich latach nast¹pi³a
prawdziwa erupcja, a niekiedy wrêcz okre-
œliæ j¹ mo¿na mianem produkcji doktorów.
Czy to dobrze? 

- Ten „wysyp” doktoratów ka¿e œrodowisku
naukowemu krytycznie przyjrzeæ siê procedu-
rom doktoryzowania, bo jak ¿artobliwie ktoœ
powiedzia³, w tym w³aœnie obszarze zaczê³o
funkcjonowaæ „czwarte prawo dialektyki”,
mówi¹ce, ¿e wiêksza iloœæ przechodzi w
mniejsz¹, gorsz¹ jakoœæ... W moim przekona-
niu, to prawda. Odnoszê niekiedy wra¿enie,
¿e jesteœmy na równi pochy³ej. Owszem,
wskaŸnik scholaryzacji plasuje nas w euro-
pejskiej, œwiatowej czo³ówce, d¹¿enie do uzy-
skania doktoratów te¿ mog³oby zadowalaæ... 

• •  ...gdyby? 
- …gdyby tym wskaŸnikom towarzyszy³a, jak

wspomnia³em wczeœniej, stosownie wysoka
jakoœæ. Niestety, tak dobrze nie jest. Musimy
bowiem widzieæ i drug¹ stronê medalu, a ta
jest zwi¹zana z - tak usilnie w Polsce lansowa-
nym - boloñskim modelem trójstopniowego
kszta³cenia na poziomie wy¿szym. Traktowa-
nie naukowego (co chcia³bym podkreœliæ)
stopnia doktora jako ukoronowanie studiów III
stopnia prowadzi nieuchronnie do umasowie-
nia i, w konsekwencji, obni¿enia poziomu dy-
plomów doktorskich. Nastêpuje te¿ swoiste
pomieszanie kszta³cenia prowadz¹cego do ty-
tu³ów zawodowych z kszta³ceniem prowadz¹-
cym do stopnia naukowego. Kiedyœ, dawno,
dawno temu... mieliœmy tzw. „ma³¹ maturê” i
„du¿¹ maturê” i prawdziwe studia magister-
skie. Nieco póŸniej (okazuje siê, ¿e ju¿ to raz
przerabialiœmy!) na niektórych kierunkach
mo¿na by³o wpierw uzyskaæ zaœwiadczenie
(dyplom) ukoñczenia studiów wy¿szych (tzw.
zawodowych - in¿ynierskich, ekonomicznych
itp.), a potem - i to nie wszyscy decydowali siê
na ten (jak go postrzegano) bardzo trudny
etap - mo¿na by³o uzyskaæ tytu³ zawodowy ma-
gistra. I bardzo sobie ów tytu³ ceniono. Po kil-
kudziesiêciu latach, gdy krajom „starej” Unii
wydawa³o siê, ¿e bêd¹ w stanie doœcign¹æ i
nawet przeœcign¹æ pod wzglêdem umasowie-
nia kszta³cenia na poziomie wy¿szym USA i
gdy to samo marzenie sta³o siê udzia³em tak-
¿e mniej edukacyjnie mocarnych krajów, cze-
kaj¹cych w kolejce do UE, postanowiono do-
prowadziæ do przyspieszenia i standaryzacji
kszta³cenia na poziomie wy¿szym (tu te¿ po-
mys³ nie jest oryginalny, ale przypisywany For-
dowi; jego idea z taœm¹ produkcyjn¹ mia³a siê
te¿ sprawdziæ na polu kszta³cenia uniwersytec-
kiego). Mamy zatem s³ynne: „3 + 2”. Po
trzech latach absolwent-licencjat z dyplomem
szko³y wy¿szej i - Bóg jeden wie jakimi - upraw-
nieniami zawodowymi oraz, po dodatkowych
dwóch latach, mamy absolwenta-magistra,
który wie „coœ” wiêcej i umie „coœ” wiêcej,
ani¿eli licencjat. Pytanie, co siê kryje pod tym:
„coœ”? Obowi¹zuj¹ca ustawa: Prawo szkolnic-
twie wy¿szym (z 2005 r.) proponuje nastêpuj¹-

c¹ definicjê studiów licencjackich: „[...] umo¿-
liwiaj¹ce uzyskanie wiedzy i umiejêtnoœci w
okreœlonym zakresie kszta³cenia, przygotowu-
j¹ce do pracy w okreœlonym zawodzie, koñcz¹-
ce siê uzyskaniem tytu³u licencjata albo in¿y-
niera” oraz studiów magisterskich: „[...] umo¿-
liwiaj¹ce uzyskanie specjalistycznej wiedzy w
okreœlonym zakresie kszta³cenia, jak równie¿
przygotowuj¹ce do twórczej pracy w okreœlo-
nym zawodzie, koñcz¹ce siê uzyskaniem tytu-
³u magistra albo tytu³u równorzêdnego”. Z ko-
lei szczególnie nas interesuj¹ce, w kontekœcie
prowadzonej rozmowy, tzw. studia trzeciego
stopnia umo¿liwiaj¹: „[...] uzyskanie zaawan-
sowanej wiedzy w okreœlonej dziedzinie lub
dyscyplinie nauki, przygotowuj¹ce do samo-
dzielnej dzia³alnoœci badawczej i twórczej oraz
uzyskania stopnia naukowego doktora”. Nie
nale¿y do ³atwych zadañ zrozumienie tych de-
finicji. Myœlê, ¿e to nie jest dobry pomys³, aby
uzyskiwanie wysokich (czy nawet bardzo wyso-
kich) kompetencji naukowych zwi¹zanych ze
znajomoœci¹: zaplecza teoretycznego danej
dyscypliny naukowej, a nie kierunku studiów
(!), warsztatu badawczego oraz opanowania
umiejêtnoœci funkcjonowania w spo³ecznoœci
uczonych (wa¿ne jest przyswojenie standar-
dów etycznych tego funkcjonowania) wi¹zaæ z
umasowionymi studiami. Wed³ug tego pomy-
s³u doktorat stanie siê niebawem równowa¿ny
- pod wzglêdem poziomu (a nie zapominajmy,
¿e od doktoranta oczekuje siê, ¿e rozwi¹¿e on
oryginalny problem naukowy) - staremu, bar-
dzo dobremu, magisterium. Tak to ju¿ jest, ¿e
gorsze wypiera dobre. I jeszcze jedno. Mamy
niespotykan¹ w historii naszego kraju, a tak¿e
w innych krajach europejskich liczbê szkó³ nie-
publicznych i szkolnictwo publiczne, liczbowo
znacznie mniejsze. Nie mamy jednak dosta-
tecznie silnej, odpowiednio przygotowanej ka-
dry naukowej, ¿eby przy tak wielkiej uczelni
utrzymaæ po¿¹dany poziom. Nie mamy zw³a-
szcza tej kadry, zwi¹zanej tzw. podstawowym
zatrudnieniem z uczelniami niepublicznymi. Te
nadal, no, mo¿e poza relatywnie niewielk¹ licz-
b¹ szkó³, nie maj¹ swojej kadry w takiej licz-
bie, aby mog³y one rzeczywiœcie (a nie tylko na
³amach wywiadów prasowych) konkurowaæ ze
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szko³ami publicznymi. Aby za godn¹ podziwu
wysok¹ wartoœci¹ wskaŸnika scholaryzacji
sz³a w parze odpowiadaj¹ca jej wysoka jakoœæ
dyplomów, nale¿a³oby odpowiednio wysokie
œrodki bud¿etowe zaanga¿owaæ w naukê i
szkolnictwo wy¿sze. Jak na razie, to oko³o 1
mld z³ resort odda³ do kasy pañstwowej. Ko-
³em ratunkowym nadal jest tak krytykowana i
wyœmiewana dwu- i  wieloetatowoœæ (kategorie
profesorów dwuetatowych: IC-profesorowie i
TLK-profesorowie). Dwuetatowoœæ, a nawet
wieloetatowoœæ staje siê codzienn¹ praktyk¹.
Gdyby j¹ nagle ukróciæ - co zdaje siê obiecy-
waæ ministerstwo - i zracjonalizowaæ, nie mia³-
by kto w owych ponad rozs¹dn¹ miarê rozbu-
dowanych szko³ach niepublicznych uczyæ; nie
wspomnê nawet o odpowiednim nauczaniu...
A co zrobiæ ze studentami, którzy ochoczo za-
wierzyli szyldom i z³o¿yli swoje losy i pieni¹dze
w tak niepewnych przedsiêbiorstwach, w
owych - jak to uj¹³ Ritzer - jad³odajniach szyb-
kich dañ. Liczba szkó³ niepublicznych wprowa-
dza stan nerwowego niepokoju. Brakuje dok-
torów, brakuje doktorów habilitowanych (ci s¹
niezbêdni tak¿e do prowadzenia studiów na
poziomie magisterskim). Mo¿na przecie¿ zli-
kwidowaæ stopieñ doktora habilitowanego. Za-
wsze przecie¿ mo¿na siê powo³aæ na rozwi¹za-
nia unijne (tam nie ma habilitacji, a studenci
studiuj¹...). Id¹c tym tropem - a to korci! - mo¿-
na zmieniæ odpowiednie rozporz¹dzenia i uza-
le¿niæ prowadzanie studiów magisterskich tyl-
ko od liczby doktorów. Mo¿na przecie¿ powie-
dzieæ, ¿e u³atwiamy œcie¿kê kariery zawodowej
i naukowej i szerzej otwieramy studia magi-
sterskie (zw³aszcza w szkolnictwie niepublicz-
nym). Mo¿na jeszcze traktowaæ jednego dokto-
ra jako... dwie osoby (sk¹d to znamy? - „dwa
w jednym”) - jedn¹ daj¹c¹ stosowne uprawnie-
nia w jednej, publicznej szkole i drug¹, daj¹c¹
uprawnienia w drugiej, niepublicznej szkole.
Aktualnie tak mo¿na post¹piæ tylko w odnie-
sieniu do poziomu kszta³cenia licencjackiego.
Jednak mo¿na ten pomys³ rozszerzyæ i na po-
ziom magisterski (sugeruje to nowy pakiet pro-
jektów przepisów ministerialnych). Gdyby je-
szcze... nie mo¿na pomarzyæ?

• •  Chcia³oby siê wiêc i to - takie przynaj-
mniej mo¿na, z tego co Pan mówi, odnieœæ
wra¿enie - za wszelk¹ cenê, przyspieszyæ
tryb przygotowania pracowników samo-
dzielnych. Skraca siê wiêc procedurê
kszta³cenia doktorów, pracowników samo-
dzielnych. Has³o jest noœne - przyspieszamy
karierê akademick¹. Czy tak?

- Tak, odnoszê wra¿enie, ¿e trwa swoista
produkcja (wy¿ej przywo³a³em koncepcjê taœmy
Fordowskiej), jednak¿e na poziomie œrednich
magistrów… Niedawno Centralna Komisja
przeprowadzi³a kontrolê przewodów doktor-
skich na kilkunastu wydzia³ach o profilu spo-
³ecznym i humanistycznym i jej rezultaty nie na-
strajaj¹ optymistycznie. Tak wiêc nie wierzê w
to, aby mo¿na by³o spokojnie zlikwidowaæ habi-
litacjê i opieraæ ca³¹ naukê na s³abych doktora-
tach. To nie jest tak, ¿e nasze uczelnie i insty-
tuty promuj¹ doktoraty na bardzo wysokim, no,
mo¿e spuœæmy z tonu, przyzwoicie wysokim po-

ziomie. Mo¿na by tak powiedzieæ, gdyby roz-
k³ad poziomów doktoratów mia³ kszta³t rozk³a-
du normalnego (owej krzywej „dzwonowej”) i to
rozk³adu lewoskoœnego. Obawiam siê jednak,
¿e ów rozk³ad jest skoœny i to bardzo, ale... pra-
woskoœny. Zatem drugi stopieñ naukowy jest,
moim zdaniem, konieczny. Na szczêœcie mini-
sterstwo odst¹pi³o od pierwotnego, „rewolucyj-
nego” pomys³u likwidacji habilitacji, troszkê
jednak kryguj¹c siê wobec m³odych: Oto patrz-
cie, „starzy” nie chc¹ wam u³atwiaæ szybkiego
awansu, rzucaj¹ pod nogi k³ody, takie, jak w³a-
œnie… habilitacja. 

• •  Pomówmy o niej... 
- Dokument, o którym wspomina³em na po-

cz¹tku naszej rozmowy, wyjaœnia kwestie zwi¹-
zane z habilitacj¹ „po nowemu”. Propozycje
tam zawarte jednak budz¹ wiele moich (i nie
tylko moich) w¹tpliwoœci i obaw... Myœlê tu
przede wszystkich o scentralizowaniu ca³ej
procedury, o oderwaniu jej od macierzystych
rad wydzia³ów i instytutów. Akademicki - bior¹-
cy siê z tradycji europejskiego uniwersytetu -
obyczaj chce siê zast¹piæ procedur¹ typowo
urzêdnicz¹. To nie jest myœlenie uniwersytec-
kie, lecz myœlenie urzêdnicze. Oto centralna
instytucja (sugeruje siê, ¿e mo¿e to byæ Cen-
tralna Komisja ds. Stopni i Tytu³ów) ca³y ciê¿ar
postêpowania kwalifikacyjnego przejmuje na
siebie, czyli na wy³onion¹ siedmioosobow¹ ko-
misjê. Przy czym tylko dwu jej cz³onków wyzna-
cza dana Rada Wydzia³u, pozosta³ych zaœ (w
tym recenzentów) Centralna Komisja. Ca³a
procedura przeprowadzona jest przez ow¹
Centraln¹ Komisjê, a ona mo¿e kandydata w
ogóle nie ogl¹daæ. Poza tym narzucone rygory
terminów bêd¹ jeszcze potêgowaæ ogrom pra-
cy, który komisja bêdzie musia³a wykonaæ.
Wprawdzie dopuszcza siê rozwi¹zanie (i ono,
jak s¹dzê, zosta³oby wprowadzone do po-
wszechnego u¿ytku), je¿eli dyskusji o pracy nie
bêdzie mo¿na odbyæ na posiedzeniu, to mo¿-
na bêdzie skorzystaæ z drogi internetowej.
Kandydat zostanie „przes³uchany” przez komi-
sjê, gdy wczeœniej bêd¹ zg³oszone uzasadnio-
ne w¹tpliwoœci… Tak wiêc naprawdê procedu-
ra sprowadzona zostanie do korespondencji,
tyle, ¿e internetowej. Nie rozumiem, dlaczego
autorzy projektu chc¹ siê przypodobaæ m³o-
dym kandydatom, mówi¹c, ¿e z myœl¹ o ich
szybszym awansie znosi siê obowi¹zek pracy
habilitacyjnej, która do tej pory wyd³u¿a³a ca³¹
procedurê. Otó¿, od 1991 roku, po wprowa-
dzaniu nowych regulacji prawnych, obowi¹zek
przedstawienia odrêbnej pracy (konkretnej
monografii - ¿eby nie powiedzieæ przeœmiew-
czo - „syntezy introligatorskiej”) zosta³ zniesio-
ny. W aktualnie obowi¹zuj¹cej Ustawie z dnia
14 marca 2003 r. o stopniach naukowych, ty-
tule naukowym oraz stopniach i tytule w zakre-
sie sztuki, w art. 17, ust. 2. przes¹dza siê, i¿
rozpraw¹ habilitacyjn¹ jest tak¿e „jednotema-
tyczny cykl publikacji”. Wystarczy zatem przed-
stawiæ monotematyczny cykl artyku³ów opubli-
kowanych w - najlepiej - presti¿owych czasopi-
smach. Te presti¿owe tytu³y zamieszczone s¹
na tzw. liœcie filadelfijskiej, liœcie czasopism
wyró¿nionych przez zespo³y ekspertów mini-

sterialnych (tzw. lista B) oraz - dla nauk huma-
nistycznych i spo³ecznych - 15 listach ERIH (Eu-
ropean References Index for the Humanities).
Prawid³owo rozwijaj¹cy siê m³ody badacz, regu-
larnie publikuj¹cy w dobrych czasopismach na-
ukowych nawet „nie zauwa¿y”, ¿e napisa³ roz-
prawê habilitacyjn¹. Stwierdzenie, i¿ ministe-
rialny projekt ma u³atwiæ ¿ycie m³odym uczo-
nym, jest tylko zagrywk¹ propagandow¹.

• •  Ku zadowoleniu kandydatów? 
- Nie zawsze, poniewa¿ wielu autorów

prac, zw³aszcza humanistów, chce mieæ w
dorobku konkretn¹ „du¿¹” publikacjê, np.
ksi¹¿kê (najlepiej ³adnie oprawion¹), poprzez
któr¹ zaznaczy w œrodowisku swoj¹ obe-
cnoœæ… Wydaje mi siê te¿, ¿e kolejny po-
mys³: odst¹pienie od kolokwium przed Rad¹
Wydzia³u czy inn¹ komisj¹, wy³onion¹
spoœród specjalistów w danej dziedzinie, mo-
g³oby byæ przydatne. W naukach humani-
stycznych wa¿ny jest te¿ wyk³ad. Panuje jed-
nak taka opinia, ¿e u m³odych ludzi zrealizo-
wanie takiego zadania wywo³uje stres. Jak
to? Id¹ do studentów jako nauczyciele z wy-
sokimi kwalifikacjami, maj¹ mówiæ na temat
dobrze im znany i boj¹ siê? To, moim zda-
niem, jest objawem niedojrza³oœci. A lêk
przed kolokwium? Powinno byæ przecie¿ trak-
towane jako wyró¿nienie czy powód do zado-
wolenia z mo¿liwoœci odbycia debaty w zna-
cz¹cym œrodowisku, na temat, do którego
wnios³o siê nowe spostrze¿enia. Powtarzam
wiêc, jeœli tego kandydat nie rozumie, pewnie
nie jest przygotowany do bycia samodziel-
nym pracownikiem naukowym i do samo-
dzielnego prowadzenia wyk³adów uniwersy-
teckich. 

• •  Kto nadaje dyplom wed³ug projektu mi-
nisterialnego? 

- OdpowiedŸ nie jest prosta. Nie wiem, czy
ktokolwiek jest w stanie udzieliæ dziœ wi¹¿¹cej
odpowiedzi. Wedle pierwszej wersji projektu,
to Centralna Komisja.  Wedle zaœ nowszej we-
rsji - Rada Wydzia³u, która deleguje swoich
dwóch cz³onków do komisji powo³anej przez
Centraln¹ Komisjê. Przynajmniej formalnie
tak to wygl¹da. Zapewne pojawi siê kolejna
wersja... Tymczasem, jak s¹dzê, dobry oby-
czaj akademicki wymaga lub przynajmniej za-
leca, ¿eby dyplom zachowa³ charakter akade-
micki i by³ wydany nie przez „komisjê”, ale by³
równie¿ dokumentem danej uczelni, z wi-
docznymi tego znakami (np. logo). S¹ uczel-
nie lepsze, gorsze… Osobiœcie chcia³bym
mieæ dyplom doktora habilitowanego z reno-
mowanej uczelni, a nie jakiœ œwistek papieru
wystawiony przez, w jakimœ sensie anonimo-
w¹ i s³abo rozpoznawaln¹ komisjê. Niech to
bêdzie jednoznacznie zaznaczone. Dobra tra-
dycja, któr¹ wspominam, zaleca³a te¿, by ko-
lokwium odbywa³o siê przed inn¹, ani¿eli w³a-
sna, Rad¹ Wydzia³u, niekoniecznie te¿ wybra-
n¹ przez kandydata. Mog³aby j¹ wskazywaæ
Centralna Komisja.
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Adamowi Mickiewiczowi postawiono
wiele monumentów i tablic pami¹tko-
wych. Pierwszy z nich ods³oniêto 7

maja 1859 r. w Poznaniu, nastêpne m.in. w
Krakowie (1898) i Warszawie, we Lwowie
(1904) i ostatni w Nowogródku (1992). O pa-
ryski pomnik, od pomys³u do jego realizacji,
starano siê przez 20 lat. Dokumenty w tej
sprawie odnalaz³am przed laty podczas kwe-
rendy archiwalnej w Bibliotece Polskiej. Zain-
teresowana problemem, dotar³am do archi-
wum twórcy pomnika Émile’a Antoine’a Bour-
delle’a, znajduj¹cego siê w jego muzeum w
paryskiej dzielnicy Montparnasse. 

W lipcu 1907 r. pod nazw¹ Agence Polona-
ise de Presse rozpoczê³o w Pary¿u dzia³al-
noœæ Biuro Informacyjno-Prasowe Galicyjskiej
Rady Narodowej. Agencj¹ kierowa³ pochodz¹-
cy z Królestwa Polskiego Kazimierz WoŸnicki
(1878-1949). Przyby³ on do Francji w 1900 r.
i pozosta³ tu do koñca ¿ycia. Przez pó³wiecze
by³ aktywnym i znacz¹cym dzia³aczem wielu
organizacji paryskiej Polonii. Wokó³ WoŸnic-
kiego i Agencji skupiali siê sympatyzuj¹cy z
Polakami i Polsk¹ francuscy dziennikarze i
publicyœci oraz grono uczonych zwi¹zanych z
Sorbon¹. Od tego te¿ roku datuje siê przy-
jaŸñ WoŸnickiego ze Stefanem T. D¹brow-
skim, od 1902 r. korespondowali ze sob¹ w
sprawach dotycz¹cych Polski, w tym i pomni-
ka Mickiewicza w Pary¿u. 

W roku 1909 utworzono w Pary¿u Comité
Franco-Polonais, którego zadaniem by³o pro-
pagowanie kultury i spraw polskich we Fran-
cji. Jego cz³onkami zosta³o wielu wybitnych

przedstawicieli francuskiej nauki, pisarze,
dziennikarze, artyœci, a wœród nich tak¿e É.
A. Bourdelle i Kazimierz WoŸnicki. Ten ostat-
ni w biurze Agencji na rue de Rennes 45, a
od koñca 1913 r. na Quai de la Tournelle 27,
przyjmowa³ korespondencjê nadchodz¹c¹ do
tego stowarzyszenia. 

Pomys³ postawienia pomnika Mickiewiczo-
wi w Pary¿u narodzi³ siê na prze³omie 1908
i 1909 r. w Comité Franco-Polonais. Latem
1908 r. przebywali z odczytami we Lwowie,
Krakowie i Warszawie paryscy dziennikarze i
oddani polonofile Marius i Ary Leblond. Po-
k³osiem ich podró¿y by³a ksi¹¿ka pt. „La Po-

logne vivante”. Po powrocie spotkali siê 19
wrzeœnia, w towarzystwie Kazimierza WoŸnic-
kiego, u Bronis³awa Kozakiewicza, t³umacza
i popularyzatora literatury polskiej we Francji.
Francuzi oœwiadczyli, ¿e „chwila jest odpo-
wiednia, aby podj¹æ inicjatywê wielkiej i wyj¹t-
kowej manifestacji francusko-polskiej wysta-
wienia pomnika Adamowi Mickiewiczowi w
Pary¿u”. By urzeczywistniæ ten projekt, trze-
ba by³o pokonaæ szereg problemów. Przede
wszystkim: zdobyæ fundusze, zjednaæ przy-
chylnoœæ rz¹du francuskiego, zwi¹zanego od
1894 r. aliansem z Rosj¹ i uzyskaæ od w³adz
Pary¿a odpowiednie miejsce dla pomnika. 

W marcu 1909 r. powo³ano Komitet budo-
wy pomnika, na czele którego stan¹³ profe-
sor Sorbony Ernest Denis. Jego zastêpcami
mianowano Maurice’a Mureta i Alexandra
Schurr’a. Funkcjê skarbnika obj¹³ dr Victor
Nicaise, a sekretarzami zostali M. i A. Le-
blond. Wœród kilkudziesiêciu cz³onków hono-
rowych Komitetu byli profesorowie paryskich
uczelni, dziennikarze, artyœci. Spoœród Pola-
ków m.in.: Wac³aw Gasztowtt, Ignacy J. Pade-
rewski, Henryk Sienkiewicz, Kazimierz Stry-
jeñski i hr. W³adys³aw Zamoyski. Wkrótce Ko-
mitet powierzy³ wykonanie pomnika É. A. Bo-
urdelle`owi. Po dwudziestu latach na ³amach
„Tygodnika Ilustrowanego” rzeŸbiarz zwierza³
siê: „Jaki¿ oddŸwiêk znalaz³ Komitet we
mnie, gdy w latach 1908-1909 poleci³ mi
przygotowaæ plan pomnika Adama Mickiewi-
cza! [...] D³ugo patrzy³em w siebie, by znaleŸæ
kszta³ty tej postaci oddartej i jakby spad³ej z
nieba swej Ojczyzny. Tego rycerza wiary,
który umar³ - wygnaniec - zwiastowaæ swoim
i œwiatu, ¿e Polska zmartwychwstanie”.

W Pary¿u wyra¿ano nadziejê, ¿e „spo³e-
czeñstwo polskie, w miarê si³ i mo¿liwoœci,
zechce przy³o¿yæ rêkê do tak piêknego dzie-
³a”. Z ofiarami pospieszyli miêdzy innymi
mieszkañcy Warszawy i Lwowa. Rozsy³ano
odezwy, listy sk³adkowe. Do wybuchu wojny
w 1914 r. cz³onkowie Komitetu co kilka tygo-
dni spotykali siê w mieszkaniu Leblondów
lub w biurze Agencji, aby omówiæ postêpy
przedsiêwziêcia. Nie ulega w¹tpliwoœci, ¿e
Bourdelle stan¹³ przed trudnym zadaniem.
Musia³ zapoznaæ siê z ¿yciem i twórczoœci¹
Mickiewicza. Pomocy i inspiracji szuka³ tak¿e
u syna poety, W³adys³awa. Œwiadcz¹ o tym
odpisy listów rzeŸbiarza, znajduj¹cych siê w
jego paryskim muzeum. Najwa¿niejsza by³a
postaæ poety. Jak po latach pisa³ WoŸnicki,
myœl ukazania Mickiewicza jako pielgrzyma,
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Jak powstawa³ 
paryski pomnik 
Adama Mickiewicza
W koñcu kwietnia mija 
80 lat od ods³oniêcia 
w Pary¿u na Placu Alma
pomnika patrona naszego
Uniwersytetu. Istotn¹ rolê
w realizacji tego przedsiê-
wziêcia odegra³ profesor
Stefan Tytus D¹browski,
zwi¹zany z uczelni¹ 
od 1921 r., a w latach
1945-1946 jej rektor.

Pomnik Adama Mickiewicza w Pary¿u
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zasugerowa³ rzeŸbiarzowi, na zebraniu Komi-
tetu 18 listopada 1911 r., dyrektor Biblioteki
Polskiej, W³adys³aw Strzembosz. W 1911 r.
artysta wykona³ gipsowy projekt postaci Mic-
kiewicza.

Ca³kowity koszt pomnika Bourdelle oceni³
na 80 tys. franków. Zdobycie takiej sumy by-
³o powa¿nym wyzwaniem dla Komitetu. Kazi-
mierz WoŸnicki prosi³ o pomoc i anga¿owa³ w
tê sprawê wielu swoich przyjació³, w tym i
Stefana T. D¹browskiego. W 1909 r. przeby-
waj¹cy na stypendium w Pary¿u D¹browski
pisa³ do WoŸnickiego: „B¹dŸ ³askaw daæ mi
maszynkê z franc[uskim] i polskim alfabe-
tem, by przepisaæ mój list do R[ady] Nar[odo-
wej]. Napisa³em list do teœcia [profesora pra-
wa Uniwersytetu Lwowskiego Gustawa Ro-
szkowskiego - D.P.], by postawi³ wniosek na
Radzie Miejskiej uchwalenia powa¿niejszej
kwoty na budowê pomnika. Przy sposobno-
œci zauwa¿y³em, ¿e polscy cz³onkowie Komi-
tetu z ma³ymi wyj¹tkami s¹ ludŸmi, którzy nic
w tej sprawie nie robi¹. Natomiast brak tam
ludzi powa¿nych i wp³ywowych z kraju, którzy
by bardzo siê przyczynili do sfinansowania tej
myœli. Nale¿y niezw³ocznie wys³aæ listy z pod-
pisem prezesa Denis do prezydentów miasta
Krakowa, Lwowa. W dalszym ci¹gu podobne
listy trzeba rozes³aæ do prezydentów mniej-
szych miast galicyjskich [...]”.

Do 1914 r. zdo³ano zebraæ zaledwie czwar-
t¹ czêœæ potrzebnych funduszy. Ofiarnoœæ
Francuzów wspomagali artyœci polscy. W
1912 r. sukcesem finansowym zakoñczy³ siê
wieczór poetycki w Pary¿u. Wybitna polska
aktorka Wanda Siemaszkowa przed wystê-
pem pisa³a do WoŸnickiego: „Gdyby nawet w
pust¹ salê przysz³o mi rzucaæ s³owa, zawsze
mam nadziejê znaleŸæ bodaj parê ¿yczliwych
uszu i tyle¿ oczu, a to ju¿ trud op³aci. [...]
Gdyby moje marzenia co do iloœci s³uchaczy
siê spe³ni³y, zyska³by na tym i pomnik Mickie-
wicza”. 

W po³owie 1914 r. g³ówne czêœci pomnika
by³y gotowe do wykonania w odlewni Roudie-
ra (postaæ poety, górna czêœæ kolumny, p³a-
skorzeŸby). Niestety, wojna przerwa³a dzia³al-
noœæ Komitetu i zwolni³a pracê Bourdelle`a.

Po latach WoŸnicki pisa³: „Oceniaj¹c to
opóŸnienie dzisiaj, uwa¿aæ nale¿y za szczêœli-
we, pozwoli³o bowiem artyœcie udoskonaliæ
swoje dzie³o, a pozwoli tak¿e uroczystoœci in-
auguracyjnej inny nadaæ charakter ni¿ przed
wojn¹”.

W 1919 r. w miejsce Comité Franco-Polo-
nais powo³ano Association France-Pologne.
Stowarzyszenie to kontynuowa³o starania o
postawienie pomnika Mickiewicza w Pary¿u.
Dzia³ania wsparte zosta³y przez pochodz¹ce-
go z wielkopolskiego Bonikowa Alfreda Ch³a-
powskiego, ambasadora RP we Francji w la-
tach 1924-1936. Nowy Komitet stara³ siê o
wysok¹ dotacjê rz¹du polskiego. W 1925 ro-
ku parlament w bud¿ecie uwzglêdni³ kwotê
na paryski pomnik. Prof. Stefan T. D¹brow-
ski, posiadaj¹cy od 1924 r. mandat poselski
- z ramienia Stronnictwa Chrzeœcijañsko-Na-
rodowego - pisa³ 8 lipca 1925 r. do WoŸnic-
kiego: „Bud¿et z Senatu wróci³ do Sejmu.
Kol[ega] [Stanis³aw] Rymar przypilnowa³, aby
pozycja na pomnik Mickiewicza w Pary¿u d³u-
ta Bourdelle`a - w kwocie z gór¹ 500000
fr[anków] zosta³a utrzymana. Dobrzem tego
te¿ pilnowa³ [podkr. D.P.]. Oczywiœcie, jest to
wspó³udzia³ finansowy Polski, bo tylko w ten
sposób ta rzecz da siê pomyœleæ. Piszê w tej
sprawie dzisiaj do samego Bourdelle`a. Trze-
ba koniecznie, abyœ zechcia³ pomówiæ z Ch³a-
powskim, co mo¿na zrobiæ, aby tê sprawê pu-
œciæ w ruch. Trzeba bowiem kwotê wydaæ
przed koñcem roku, inaczej ona przepa-
dnie”. Tak¿e marsza³ek sejmu Maciej Rataj w
liœcie do Bourdelle`a wyrazi³ nadziejê, ¿e
stworzony przez niego pomnik Mickiewicza
bêdzie ods³oniêty, jeœli tylko sprawy lokaliza-
cji nie stan¹ na przeszkodzie. 

Komitet nalega³, aby w³adze Pary¿a przy-
zna³y miejsce dla pomnika. Propozycji by³o
wiele ju¿ przed wojn¹. Brano pod uwagê
skwer w Dzielnicy £aciñskiej przed Collége
de France. Artysta widzia³ jego miejsce na
skrzy¿owaniu bulwarów Montparnasse i Ra-
spail (dziœ stoi tam pomnik Honoriusza Bal-
zaka, d³uta Augusta Rodina). Lokalizacja po-
mnika Mickiewicza w Pary¿u na Placu Alma
rozstrzygnê³a siê w 1927 r. W po³owie tego¿

roku Ch³apowski nalega³, by ods³oniêcie
odby³o siê 3 maja 1928 r. Sugerowany ter-
min przesun¹³ siê o rok, z powodu proble-
mów technicznych podczas monta¿u monu-
mentu, poniewa¿ pod Placem Alma biegnie li-
nia metra. Dodatkowo Bourdelle by³ ju¿ bar-
dzo chory.

G³ówne uroczystoœci poprzedzi³o wmuro-
wanie 10 kwietnia 1929 r. aktu erekcyjnego
wraz ze szkatu³k¹ z ziemi¹ z Polski. Dnia 28
kwietnia w obecnoœci rodziny Mickiewicza,
ambasadora A. Ch³apowskiego, korpusu dy-
plomatycznego, zgromadzonej publicznoœci
ods³oniêto pomnik. Wszyscy ujrzeli dzie³o É.
A. Bourdelle`a - kolumnê, na której stoi
Adam Mickiewicz - pielgrzym. U jej podstawy
artysta umieœci³ piêæ p³askorzeŸb, inspirowa-
nych dzie³ami poety. Na szóstej centralnej
wyrzeŸbi³ trzy kobiety, symbolizuj¹ce czêœci
Polski rozdarte przez zaborców. Pod kapite-
lem kolumny wznosi siê anio³ z mieczem w
rêkach - polska Epopeja Obrony. 

Niestety, twórca pomnika nie uczestniczy³
w ods³oniêciu swego dzie³a. Usprawiedliwi³
siê Marii Mickiewicz: „Czujê siê Ÿle i zmuszo-
ny do tej pracy, która jest oczekiwana, nie je-
stem w stanie znieœæ wiele wzruszeñ. [...] Je-
stem ca³¹ dusz¹ z Wami. Moja ¿ona zast¹pi
mnie podczas uroczystoœci, a ja przez ten
czas bêdê siê modliæ [w pracowni - D.P.] przy
pomniku Mickiewicza i wolnej Polski”. Antoi-
ne Bourdelle zmar³ we wrzeœniu 1929 r. 

W marcu 1958 r., z powodu budowy pod
Placem Alma tunelu, dla bezpieczeñstwa, po-
mnik Adama Mickiewicza przesuniêto o kilka-
dziesi¹t metrów, w biegn¹c¹ wzd³u¿ Sekwany
alejê Cours la Reine. Aby go zobaczyæ, trzeba
trochê zboczyæ z tradycyjnych paryskich tras
turystycznych. Po uroczystoœciach, ówczesny
animator polskiego ¿ycia kulturalnego i nau-
kowego w Pary¿u, Zygmunt Lubicz-Zaleski na-
pisa³ o pomniku na ³amach „Pamiêtnika Lite-
rackiego” (nr 2:1929): „Jedni go podziwiaj¹,
inni go nam zazdroszcz¹, inni jeszcze obsypu-
j¹ go strza³ami zarzutów, ale nikt z czuj¹cych
nie przejdzie obok dzie³a obojêtnie”. 

dr Danuta P³ygawko
Instytut Historii UAM

W roku akademickim 2008/2009 odbywa
siê ju¿ kolejny IV Uniwersytecki Konkurs Jê-
zyka Niemieckiego, organizowany przez
germanistów ze Studium Nauczania Jêzy-
ków Obcych UAM. 

Konkurs zorganizowali i przygotowali star-
si wyk³adowcy: mgr El¿bieta Skowroñska i
mgr Ma³gorzata Kaszecka oraz wyk³adowcy:
mgr Ewa Lisiecka i mgr Anastazja Korska.

Goœciem I etapu konkursu by³ kierownik
Zespo³u Germanistów SNJO UAM, mgr Zdzi-
s³aw Choroœcian. 

W po³owie lutego zosta³y rozwieszone we
wszystkich budynkach uniwersyteckich pla-
katy, informuj¹ce o konkursie i terminie zg³o-
szeñ. Adresowany jest on do studentów
UAM, maj¹cych lektorat jêzyka niemieckiego
(w konkursie nie bior¹ udzia³u studenci filolo-
gii germañskiej, lingwistyki stosowanej, jêzy-
koznawstwa i pochodnych).

Do udzia³u zg³osi³o siê w tym roku oko³o
140 studentów, ze wszystkich wydzia³ów na-
szej uczelni. Przewa¿a³y takie kierunki jak:
polonistyka, historia i historia sztuki, pedago-
gika i politologia, stosunki miêdzynarodowe,

zarz¹dzanie i marketing, fizyka medyczna. 
Etap I odby³ siê 28. marca 2009 roku w

Collegium Novum o godz. 13.30. Studenci
mieli dwie i pó³ godziny na napisanie testu le-
ksykalno-gramatycznego.

Wyniki bêd¹ znane po 10 kwietnia br., a o
szczegó³y mo¿na pytaæ w sekretariacie SNJO
UAM.

Kolejny etap konkursu odbêdzie siê
25.04.2009 r. o godz. 10.00 w Collegium 
H. Cegielskiego.

¯yczymy powodzenia!  
Germaniœci SNJO UAM
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IV Uniwersytecki Konkurs Jêzyka Niemieckiego



To w Poznaniu odby³ siê bowiem zjazd li-
derów Niezale¿nego Zrzeszenia Studen-
tów, a dok³adniej cz³onków Komisji Kra-

jowej tej organizacji. Zgodnie ze statutem
NZS najwy¿szy organ uchwa³odawczy zrze-
szenia sk³ada siê obecnie z 31 delegatów. W
sk³ad wchodz¹ przewodnicz¹cy poszczegól-
nych organizacji uczelnianych NZS z ca³ego
kraju. Razem z posiedzeniem Komisji Krajo-
wej swoje spotkania odby³y te¿ Zarz¹d Krajo-
wy oraz Krajowa Komisja Rewizyjna. £¹cznie
do Poznania przyjecha³o ponad 60 liderów
œrodowiska studenckiego z ca³ej Polski.
Obrady toczy³y siê w dniach 20-22 marca. 

Ostatni raz takie spotkanie mia³o miejsce
w Poznaniu ponad cztery lata temu z okazji
25-lecia organizacji. - Zbyt dawno temu - pod-
kreœlaj¹ studenci, zwracaj¹c uwagê na nie-
zwyk³y klimat jednego z najwiêkszych oœrod-
ków akademickich w Polsce. - Tu jest zawsze
znakomita atmosfera, nie tylko do rozmów i
dyskusji - powtarza³, witaj¹c goœci Dominik
Ubych - przewodnicz¹cy NZS Uniwersytetu
im. Adama Mickiewicza.

Podczas trzydniowych obrad przedstawi-
ciele Komisji Krajowej dyskutowali o aktual-
nych projektach ogólnokrajowych, przygoto-
wywanych przez organizacjê, w tym o najpo-
pularniejszych, jak: „Wampiriada” - akcja ho-
norowego krwiodawstwa wœród studentów,
„Studencki Nobel” czy konkurs fotograficzny
„Pstrykaliada”. Podjêto tak¿e dyskusjê nad
aktualnymi problemami, dotykaj¹cymi œrodo-
wisko studenckie i akademickie, jak reforma

szkolnictwa wy¿szego, otwarcie zawodów
prawniczych czy ulgi na przejazdy œrodkami
komunikacji. 

Pierwszego dnia obradowano w siedzibie
NSZZ „Solidarnoœæ” Regionu Wielkopolska.
W sobotê przeniesiono siê do Auli Lubrañ-
skiego w siedzibie Rektoratu Uniwersytetu
im. Adama Mickiewicza. Studenci z ca³ej Pol-
ski nie szczêdzili UAM komplementów. - Po-
stawiliœcie kolejnym miastom bardzo wysoko
poprzeczkê - mówi³a, wchodz¹c do auli Joan-
na, która na obrady przyjecha³a z Gdañska.
Miejsce to, jako istotnie jedno z najpiêkniej-

szych, jakie posiada Uniwersytet, idealnie
nadawa³o siê do tego typu spotkania. W so-
botê wziêli w nim udzia³ tak¿e byli przewodni-
cz¹cy Niezale¿nego Zrzeszenia Studentów
oraz prorektor, prof. Zbigniew Pilarczyk. Na
zakoñczenie obrad w niedzielê uczestnicy
zwiedzili Politechnikê Poznañsk¹. Kolejny
zjazd - po³¹czony z wyborami do nowego za-
rz¹du organizacji - odbêdzie siê w czerwcu w
Warszawie. 

Jakub Jakubowski 
IV rok politologii

wspó³praca Marcin Piechocki 
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T o, ¿e studenci bawiæ siê lubi¹, wiemy nie
od dzisiaj, ale to, ¿e potrafi¹ bawiæ siê

wspólnie, niezale¿nie od profilu uczelni czy
preferencji muzycznych udowodnili dwa lata
temu. W 2007 roku chêæ wspólnego œwiêto-
wania wziê³a górê nad wszelkimi podzia³ami
i powsta³ jeden, ale zrobiony z wielkim roz-
machem Festiwal Muzyczny Juwenalia Po-
znañ. 

Ju¿ od pocz¹tku maja studenci zaczn¹ ani-
mowaæ ¿ycie we wszystkich zak¹tkach Po-
znania. Ró¿norodnoœæ imprez towarzysz¹-
cych, organizowanych przez wiêkszoœæ uczel-
ni poznañskich, gwarantuje ka¿demu studen-
towi dostêp do kultury, rozrywki i integracji w
¿akowskim towarzystwie. Jednak kulminacja

i zwieñczenie obchodów studenckiego œwiêta
nast¹pi¹ w dniach 28-30 maja. Po³¹czone si-
³y samorz¹dów studenckich miasta Poznania
sprawi¹, by te trzy dni pozwoli³y godnie œwiê-
towaæ studencki stan, bez w¹tpienia jeden z
najbardziej radosnych i ró¿norodnych okre-
sów w ¿yciu. Taki te¿ bêdzie Festiwal Muzycz-
ny. Jego inauguracj¹ bêdzie studencki po-
chód, który wyruszy 28 maja o godz. 18.00
z Placu Mickiewicza. Kolorowe, uczelniane
platformy, ró¿norodne stroje i… muzyka. Ten
barwny korowód wejdzie na £êgi Dêbiñskie i
wtedy siê zacznie! Na miejscu imprezy, w
piêknych okolicznoœciach przyrody, ze Sceny
G³ównej pop³yn¹ dŸwiêki o najwy¿szej jako-
œci, dziêki gwiazdom takiego formatu jak: 

Reakwon z Wu Tang Clanu, Marco V, Tom No-
vy, Strachy na Lachy czy Waglewscy. Na prze-
ciwleg³ej, drugiej scenie zaprezentuj¹ siê
m³ode zespo³y i pocz¹tkuj¹cy did¿eje. Nawet
kryzys nie przeszkodzi³ w organizacji imprezy,
na któr¹ bilety wstêpu bêd¹ tylko w pi¹tek.
Teren koncertów w œwietle i przy dŸwiêkach
dwóch scen zagospodaruje potê¿ne zaplecze
gastronomiczne; strefa chillout/beach party;
strefy ekspozycji sponsorów; strefa extreme
z bungee oraz park rozrywki. Ju¿ dziœ Organi-
zatorzy zapraszaj¹ na Festiwal Muzyczny Ju-
wenalia Poznañ wszystkich studentów, matu-
rzystów i mieszkañców Poznania, a szcze-
gó³owe informacje mo¿na uzyskaæ na stro-
nie: www.juwenalia.poznan.pl. 

Poznañ - studencka stolica Polski 
Które z polskich miast mo¿e pochwaliæ siê tym zaszczytnym tytu³em? Jest co najmniej 
kilka rodzimych oœrodków akademickich, które roszcz¹ sobie do niego prawo. 
Przez trzy dni marca najbardziej na to miano zas³u¿y³a jednak stolica Wielkopolski. 

Juwenalia czas zacz¹æ! 
Jest tylko jeden miesi¹c w roku, w którym has³o „Akademicki Poznañ”
nabiera w³aœciwego znaczenia - maj Juwenaliów. 
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Pracownicy Wydzia³u Nauk Politycznych i
Dziennikarstwa przyzwyczaili nas, ¿e
pojawiaj¹ siê w œrodkach masowego

przekazu nie tylko w charakterze specjali-
stów, analizuj¹cych ¿ycie polityczne. O wy-
dziale mówi siê równie¿ w kontekœcie jedyne-
go - w kraju, a byæ mo¿e i na œwiecie - zespo-
³u muzycznego, sk³adaj¹cego siê z politolo-
gów. „Spó³dzielnia Têcza”, któr¹ tworz¹ wy-
k³adowcy i studenci, wkrótce obchodziæ bê-
dzie drugie urodziny i ju¿ teraz ma na koncie
sporo sukcesów. Koncerty zespo³u uœwietni-
³y wiele uroczystoœci, wykonawcy pojawili siê
w Telewizji Polskiej i TVN 24, wystêpowali w
Teatrze Nowym. We wrzeœniu bêd¹ bawiæ
uczestników I Ogólnopolskiego Kongresu Po-
litologii w Warszawie. Dr Piotr Lissewski, za-
³o¿yciel grupy, podkreœla ¿e wci¹¿ do³¹czaj¹
do niej nowe osoby: mgr Olena Lugina, mgr

Alina Kaszkur oraz mgr B³a¿ej Grygo. ¯arto-
bliwie dodaje, ¿e przez „Spó³dzielniê” przewi-
nê³o siê ju¿ niemal 300 osób, wiêkszoœæ z
nich œpiewa³a w chórkach. W repertuarze
znajduje siê ju¿ kilka w³asnych kompozycji

oraz intensywnie opracowywany jest pierw-
szy album, którego premiera ju¿ wkrótce. My-
li³by siê jednak ten, kto uwa¿a, ¿e promocja
kultury nastêpuje tylko poprzez wystêpy roz-
œpiewanych politologów. Warto wspomnieæ
niezwykle ciekaw¹ inicjatywê, jak¹ jest cykl
22 audycji dotycz¹cych savoir-vivreu, które
wraz z dr. Lissewskim przygotowa³ Piotr
JóŸwik, absolwent politologii. S³uchaj¹c Ra-
dia „Emaus”, mo¿na by³o dowiedzieæ siê
miêdzy innymi, w jakich sytuacjach nale¿y
wstaæ z krzes³a, w któr¹ stronê obracaæ siê
podczas konwersacji, co w jej trakcie zrobiæ z
rêkoma, jak zachowaæ siê przy stole. 
Wszyscy zainteresowani podniesieniem 
swoich kwalifikacji w tym zakresie mog¹ 
znaleŸæ zapisy na FTP „Spó³dzielni”
(http://inpid.amu.edu.pl/~tecza/pliki/). 

Marcin Piechocki 

Red Bull Tourbus to nowatorski projekt mu-
zyczny, który ma na celu wypromowanie
m³odych, polskich zespo³ów rockowych. Na
mobilnej scenie - bêd¹cej jednoczeœnie da-
chem przerobionego autobusu - ju¿ w maju
wyst¹pi 6 wytypowanych kapel! Ich koncer-
ty bêd¹ towarzyszyæ Juwenaliom, odbywa-
j¹cym siê w Krakowie (6 maja), Toruniu (12
maja), Gdañsku (14 maja) oraz w Poznaniu
(28 maja). O tym, która z nich jest najlep-
sza, zdecyduj¹ studenci! Dodatkow¹ atrak-
cj¹ bêd¹ wystêpy zespo³ów POGODNO i
MUCHY!

Projekt Red Bull Tourbus to cykl koncertów
plenerowych, które dziêki umiejscowieniu sce-
ny na dachu autobusu mo¿na zorganizowaæ
niemal¿e w ka¿dym miejscu. Pierwsza czêœæ
„touru” to konkurs muzyczny. Na podstawie
opinii zebranych w œrodowisku muzycznym do

udzia³u w projekcie zaproszono szeœæ utalen-
towanych rockowych kapel. M³odzi muzycy,
którzy dotychczas nie wydali p³yt i nie maj¹
podpisanych kontraktów z wytwórniami p³yto-
wymi, maj¹ szansê zaprezentowania siê szer-
szej publicznoœci oraz wziêcia udzia³u w profe-
sjonalnej i jedynej takiej trasie koncertowej. 

Konkursowe koncerty Red Bull Tourbus
odbywaj¹ siê w centrum ¿ycia akademickie-
go - w kampusach. Zorganizowane w tygo-
dniu juwenaliowym, stan¹ siê rozgrzewk¹ dla
studentów przed weekendowymi atrakcjami
muzycznymi.

Red Bull Tourbus podczas swoistego to-
urnée odwiedzi cztery kampusy: w Krakowie
(6 maja), Toruniu (12 maja), Gdañsku (14
maja) oraz w Poznaniu (28 maja). Na trzech
z czterech przystanków wyst¹pi¹ po dwa ze-
spo³y. Studenci zdecyduj¹, który z nich przej-
dzie do fina³u. Ostatnim fina³owym przystan-

kiem na muzycznej trasie Red Bull Tourbus
jest Poznañ. Zagraj¹ trzy wytypowane przez
studentów zespo³y. Kapela, która zaskarbi
sobie sympatiê i uznanie poznañskiej pu-
blicznoœci, w nagrodê otrzyma propozycjê
wziêcia udzia³u w szeœciu kolejnych koncer-
tach na terenie miasteczek studenckich w
ca³ej Polsce (w czerwcu i paŸdzierniku tego
roku).

Ka¿dy z konkursowych przystanków bêdzie
mia³ swój g³ówny punkt programu w postaci
wystêpu uznanej gwiazdy sceny niezale¿nej.
W Krakowie, Toruniu i Gdañsku z dachu Red
Bull Tourbus bêdzie mo¿na us³yszeæ zespó³
Pogodno, a w Poznaniu - Muchy.

Wnêtrze pojazdu Red Bull Tourbus zosta³o
wyposa¿one w meble oraz akcesoria, umo¿li-
wiaj¹ce zespo³om komfortow¹ podró¿, a
dziêki oryginalnej konstrukcji autobusu wy-
stêpy bêd¹ grane prosto z dachu!

MovieFon - Studencki Konkurs Filmów Komórkowych umo¿liwia za-
prezentowanie oryginalnej twórczoœci, pochodz¹cej z telefonów ko-
mórkowych i aparatów cyfrowych. Konkurs jest czêœci¹ Festiwalu
„Studencka Wiosna”, organizowanego przez Niezale¿ne Zrzeszenie
Studentów UAM.
Twórcy bêd¹ mogli siê wykazaæ w trzech kategoriach tematycznych:
„¯ycie studenckie”, „Miasto-Poznañ” oraz „Wiosna”. Tematy obejmu-
j¹ bardzo szeroki zakres, co daje uczestnikom wiêksze mo¿liwoœci wy-
kazania siê oraz ukazania w³asnej inwencji twórczej.
Na wszystkich m³odych filmowców, chc¹cych zaprezentowaæ swoje

dokonania szerszej publicznoœci, NZS UAM czeka do 14 kwietnia
2009 r. 
Prace nale¿y przesy³aæ pod adres: 
DS „Hanka”, pok. 1, Al. Niepodleg³oœci 26, 61-714 Poznañ.
Na zwyciêzców czekaj¹ atrakcyjne nagrody (m.in. aparat cyfrowy).

Najlepsze filmy zostan¹ zaprezentowane podczas Gali Fina³owej,
która odbêdzie siê w Kinie „Apollo”.

Szczegó³y dostêpne na stronie internetowej: 
www.studenckawiosna.org
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Têcza - rozœpiewana politologia 

Studencka wiosna - nakrêæ film! 

M³ody rock z dachu autobusu!

Kraków, Toruñ, Gdañsk, Poznañ (6-28 maja)

RED BULL TOURBUS
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• •  Pañska propozycja?
Jeœli chodzi o doktorat, to zdecydowanie

opowiadam siê za takim rozwi¹zaniem, aby
praca nie by³a opas³ym tomem, który gdzieœ
znika w jakimœ bibliotecznym magazynie i do
którego trudno dotrzeæ. Lepiej - tak¿e z
punktu widzenia intersubiektywnej kontroli
(np. zapobieganie plagiatom i u³atwione ich
wykrywanie) - by³oby, gdyby by³a ona publiko-
wana, np. jako 2-3 artyku³y, w którymœ z cza-
sopism z list, o jakich wczeœniej mówiliœmy.
Taka forma publicznego prezentowania pra-
cy doktorskiej ma i tê zaletê, ¿e owe artyku-
³y, którymi w istocie jest praca doktorska, s¹
wliczone do dorobku naukowego danej insty-
tucji i maj¹ wp³yw na jej kategoryzacjê. Ko-
mu bowiem potrzebne s¹ kilkusetstronico-

we maszynopisy, do których po latach nie
sposób dotrzeæ? Praca doktorska powinna
byæ  recenzowana przez badaczy o wysokiej
pozycji naukowej i to przez takich, którzy nie
maj¹ powi¹zañ ani z promotorem, ani - tym
bardziej - z doktorantem. Zatem, nale¿y szu-
kaæ takich rozwi¹zañ, aby przeciwdzia³aæ ne-
gatywnemu zjawisku „trójek murarskich” -
dziœ ja tobie recenzujê, a jutro ty mnie. Nie-
stety, wspomniana przeze mnie kontrola
doktoratów, przeprowadzona przez CK, ujaw-
ni³a wystêpowanie tego negatywnego zjawi-
ska. Jeœli zaœ chodzi o habilitacjê, to poza -
tak uwa¿am! - tym, by habilitacja by³a prowa-
dzona przez zewnêtrzn¹ (wzglêdem miejsca
zatrudnienia habilitanta) radê, niewiele
zmienia³bym. Byæ mo¿e nale¿a³oby podnieœæ

progi kadrowe dla rad ubiegaj¹cych siê o
uprawnienia habilitacyjne? W ten sposób wy-
eliminowalibyœmy s³abe rady. Wa¿ne jest te¿
to, aby liczy³ siê tylko dorobek habilitanta, pu-
blikowany w naprawdê renomowanych czaso-
pismach naukowych. Aby nie by³ to - a tak by-
wa teraz - dorobek w ca³oœci drukowany w lo-
kalnym, uczelnianym wydawnictwie. Na ko-
niec naszej rozmowy przytoczê wypowiedŸ
prof. Zygmunta Ziembiñskiego, który odniós³
siê do zjawiska czêstych zmian przepisów w
obszarze szkolnictwa wy¿szego i nauki; przy-
toczy³ on zalecenie ze starego podrêcznika
dla pszczelarzy: „niepotrzebnie nie gmyraæ
przy ulu”! Nam nie trzeba ci¹g³ej zmiany
przepisów. To, czego potrzebujemy, to stabil-
noœæ i klarownoœæ obowi¹zuj¹cych zasad.

DOKOÑCZENIE ROZMOWY Z PROF. JERZYM BRZEZIÑSKIM ZE STR. 12-13

>>

Gwiazda fado
Mi³oœników sztuki portugalskiej, a zw³a-
szcza coraz bardziej i u nas znanego fado,
na pewno ucieszy³o ukazanie siê w lutym
br. ksi¹¿ki pt. „Amália Rodriguez. Najs³yn-
niejsza œpiewaczka fado”, autorstwa Vitora
Pavao dos Santosa w polskim przek³adzie
Gra¿yny Jadwiszczak, na co dzieñ wyk³a-
dowcy w Katedrze Portugalistyki w Instytu-
cie Filologii Romañskiej UAM. - Jest to po-
zycja wyj¹tkowa, bo to jedyna portugalska
biografia Amalii i jedyna w polskim t³uma-
czeniu - podkreœli³a dr Sylwia Miko³ajczak,
kierownik Katedry Portugalisyki, otwiera-
j¹c promocyjne spotkanie w Collegium No-
vum. Ksi¹¿ka ukaza³a siê nak³adem Wy-
dawnictwa Prószyñski i Spó³ka. 

Mi³oœæ i rozmowy
Ciekawa jest historia powstania tej ksi¹¿ki,
któr¹ t³umaczka Gra¿yna Jadwiszczak pozna³a
„z pierwszej rêki”, bo od samego Vitora P. dos
Santosa. Autor, syn dziennikarza, który bar-
dzo du¿o podró¿owa³ po Portugalii, zakocha³
siê w najs³ynniejszej œpiewaczce fado, kiedy
mia³ 6 lat, a Amalia ponad 20. Z ojcem uda³o
mu siê bywaæ na wielu koncertach Amalii, ale
nigdy - nawet, kiedy ju¿ by³ doros³y - nie d¹¿y³
do spe³nienia swojej mi³oœci do gwiazdy. Fa-
scynacja artystk¹ sprawi³a jednak, ¿e jako hi-
storyk teatru za³o¿y³ muzeum portugalskiego
teatru narodowego, w którym zgromadzi³ wiêk-
szoœæ sukni Amalii z jej licznych wystêpów. 

Biografiê pieœniarki napisa³ w³aœciwie na
zlecenie firmy, w której pracowa³. Dopiero pod-
j¹wszy siê tego zadania, mia³ okazjê bywaæ w
otwartym dla wielu domu Amalii Rodriguez.
Ksi¹¿ka powsta³a bowiem na podstawie 25
rozmów, które dos Santos przeprowadzi³ ze
s³ynn¹ fadistk¹ w latach 1982-1986. Amalia
mia³a ju¿ wówczas 65-70 lat. Zapisuj¹c nagry-
wane wczeœniej rozmowy, dos Santos stara³

siê zachowaæ specyfikê wymowy Amalii, czego
prawie nie da siê oddaæ w t³umaczeniu na jê-
zyk polski. Czytelnik nie znajdzie w tej ksi¹¿ce
zapisanej autobiografii, chronologicznej opo-
wieœci o ¿yciu gwiazdy. Chronologiê kolejnych
rozdzia³ów wyznaczaj¹ bowiem nastêpne roz-
mowy, a raczej zapis wypowiedzi Amalii. 

Przypadkowy zakup
Jak wyznaje Gra¿yna Jadwiszczak, ksi¹¿kê o
Amalii kupi³a przypadkowo i pocz¹tkowo nie
bardzo wiedzia³a czy to biografia, czy autobio-
grafia. Kiedy jednak zaczê³a czytaæ, bardzo szyb-
ko uzna³a, ¿e warto by³oby j¹ przet³umaczyæ na
jêzyk polski. Marzenie wkrótce przybra³o realny
kszta³t, bowiem wydawca zaproponowa³ jej, by
dokona³a przek³adu. Nie by³o to ³atwe zadanie,
poniewa¿ publikacja zawiera niejako dwie
odrêbne warstwy jêzykowe. Pierwsz¹ z nich s¹
wstêpy dos Santosa do poszczególnych roz-
dzia³ów, obejmuj¹ce m.in. recenzje koncertów,
sztuk itp., w których wystêpowa³a Amalia, dru-
g¹ natomiast wypowiedzi Amalii. W ogóle jêzyk
Santosa - dwuznaczny, poetycki, metaforyczny -
jest trudny do przek³adu na jêzyk polski i t³u-
maczka nieraz musia³a d³ugo przekonywaæ re-
daktorkê polskiego wydania, dlaczego u¿y³a ta-
kich, a nie innych sformu³owañ. Du¿e problemy
stwarza³a te¿ odmiana imion i nazwisk portugal-
skich i hiszpañskich, bowiem mimo jednakowe-
go zapisu s¹ one ró¿nie wymawiane i s¹ ró¿nie
odmieniane w jêzyku polskim. 

Smutek i radoœæ
Amalia pochodzi³a z wielodzietnej rodziny. Ukoñ-
czy³a tylko trzy klasy, ale cechowa³a j¹ m¹droœæ
nieksi¹¿kowa. Amalia by³a nie tylko œpiewaczk¹
fado, ale tak¿e flamenco. Ponadto by³a poetk¹,
choæ sama siebie nie uwa¿a³a za poetkê. Lubi³a
œpiewaæ w mrocznych kawiarniach, typowych dla

fado. Bra³a te¿ udzia³ w rewii, gra³a w teatrze,
gdzie czêsto jako gwieŸdzie przydzielano jej g³ów-
ne role, mimo ¿e Amalia nie mia³a ¿adnego przy-
gotowania aktorskiego i wola³aby role drugoplano-
we. Najlepiej czu³a siê w komedii. Artystka mia³a
naturê euforyczno-depresyjn¹ - albo szala³a z ra-
doœci, albo by³a bardzo smutna. Nienawidzi³a lu-
dzi smutnych i takich nie wpuszcza³a do swojego
domu. Sama mia³a w sobie tyle smutku, ¿e nie by-
³a w stanie znieœæ dodatkowego. Uwielbia³a roz-
mawiaæ. Zw³aszcza w nocy. Jej dom by³ otwarty
dla wielu orygina³ów. 

Rewolucja w fado
Tradycyjne fado to historia, któr¹ siê opowia-
da. Typowe fadistki wystêpowa³y w fartu-
szkach i kolorowych sukniach, charaktery-
stycznych dla kobiet z miasta, a ich gard³owy
œpiew nie mia³ ¿adnego szlifu muzycznego.
Od Amalii fado sta³o siê histori¹ œpiewan¹,
czyli pieœni¹, oscyluj¹c¹ w stronê piosenki
romantycznej. Amalia miesza³a bowiem fado
z innymi gatunkami, tote¿ nie wszyscy orto-
doksyjni s³uchacze uznaj¹ j¹ za wykonaw-
czyniê tego gatunku. Jednak to dziêki niej fa-
do przekroczy³o granice Portugalii i znalaz³o
naœladowców w tak odleg³ym zak¹tku jak Ja-
ponia. Zdaniem Gra¿yny Jadwiszczak, ka¿dy
fadista „œpiewa siebie”. Podobnie by³o z
Amali¹ - mistrzyni¹ kreowania ró¿nych swo-
ich wizerunków. Sama szy³a sobie kreacje
sceniczne, robi³a makija¿. Mia³a te¿ sta³¹
grupê ludzi, którzy j¹ wspierali i kreowali jej
sposób bycia. Ka¿de fado stanowi odrêbny,
zamkniêty spektakl, zatem koncert to kilka
spektakli podczas jednego wieczoru. 

Poza opowieœciami o fado sporo miejsca
w ksi¹¿ce poœwiêcono te¿ romansom i mi³o-
œciom Amalii, ale to ju¿ historie przeznaczo-
ne do osobistej lektury. 

Danuta Chodera-Lewandowicz



N agrodê im. Józefa £ukaszewicza za najlepsze ksi¹¿ki
o Poznaniu wydane w 2008 roku otrzyma³y „Cmenta-
rze na stokach poznañskiej Cytadeli” Wies³awa

Olszewskiego, a tak¿e „Nazewnictwo geograficzne Poznania”
pod redakcj¹ Zygmunta Zagórskiego. Pierwsza z nich to pu-
blikacja poœwiêcona nekropolii na poznañskiej Cytadeli. Za-
wiera szczegó³ow¹ inwentaryzacjê oraz dane archiwalne po-
chowanych tam przedstawicieli ponad 20 narodowoœci. Publi-
kacja ta ma niezwyk³¹ wartoœæ Ÿród³ow¹ i dokumentacyjn¹.
Druga natomiast, to praca zbiorowa pod redakcj¹ Zygmunta
Zagórskiego, dedykowana „Miastu i Jego Mieszkañcom”. Za-
wiera materia³ nazewniczy historyczny i wspó³czesny. Opraco-
wana jest w nowoczesny sposób i ma w znacznym stopniu
charakter pionierski. 

Koniec marca to tak¿e nagroda oraz wyró¿nienie dla dwóch
publikacji Wydawnictwa Naukowego UAM na XV Jubileuszo-
wych Wroc³awskich Targach Ksi¹¿ki Naukowej. Nagrodê za Naj-
trafniejsz¹ Szatê Edytorsk¹ Ksi¹¿ki Naukowej przyznano publi-
kacji Wies³awa Olszewskiego „Cmentarze na stokach poznañ-
skiej Cytadeli”; projekt ok³adki wykona³a Konstancja Pleska-
czyñska, Wydawnictwo Naukowe UAM. W tej samej kategorii ju-
ry konkursu wyró¿ni³o ksi¹¿kê Andrzeja Rozwadowskiego
„Obrazy z przesz³oœci. Hermeneutyka sztuki naskalnej”; projekt
ok³adki - Ewa W¹sowska, Wydawnictwo Naukowe UAM. 

Wydawnictwo uniwersyteckie aktywnie promuje publikowa-
ne przez siebie ksi¹¿ki. Kameralne spotkania z autorami, cie-

kawe prezentacje, dyskusje to znak firmowy tej dynamicznej
instytucji. W tym roku zorganizowano ju¿ trzy promocje ksi¹-
¿ek naukowych. W styczniu odby³o siê spotkanie promocyjne
ksi¹¿ki „Kres logocentryzmu i jego kulturowe konsekwencje”
pod redakcj¹ El¿biety Winieckiej i Micha³a Larka. Publikacja
dedykowana jest Profesorowi Ryszardowi K. Przybylskiemu z
okazji jego szeœædziesi¹tych urodzin. Dyskutowano o wspó³-
czesnej kulturze, literaturze i filozofii. Kolejn¹ prezentowan¹
pozycj¹ by³a „Lawa. Opowieœæ o »Dziadach« Adama Mickiewi-
cza” Przemys³awa Kanieckiego. Spotkanie odby³o siê w Kinie
„Kinematograf” Muzeum Kinematografii w £odzi. Na pocz¹t-
ku kwietnia wydawnictwo przedstawi³o opracowanie Wojcie-
cha Stankowskiego „Meteoryt Morasko. Osobliwoœæ obszaru
Poznania”. Autor z³o¿y³ w ca³oœæ wyniki ró¿nych badañ, tak¿e
w³asnych, prezentuj¹c pe³en obraz wiedzy na temat geologicz-
nej historii terenu Moraska. 

Wydawnictwo Naukowe organizowaæ bêdzie w tym roku po
raz XIII Poznañskie Dni Ksi¹¿ki Naukowej. Targi pod patrona-
tem honorowym Ministra Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego odbê-
d¹ siê co prawda dopiero w paŸdzierniku, ale ju¿ teraz rozpo-
czê³y siê przygotowania do nich. Przedsiêwziêcie gromadzi 
co roku w Poznaniu liczne grono wydawców i mi³oœników 
ksi¹¿ek naukowych z ca³ej Polski. Zainteresowanych 
bogat¹ ofert¹ odsy³amy na stronê internetow¹ Wydawnictwa:
http://www.press.amu.edu.pl.  

Marta Dzionek
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Publikacje Wydawnictwa
Naukowego UAM
Wœród bogatej oferty 
ksi¹¿ek wydanych 
przez Wydawnictwo 
Naukowe Uniwersytetu
im. Adama Mickiewicza
znajdziemy laureatki 
tegorocznych konkursów.
Pierwsze miesi¹ce 
2009 roku obfitowa³y 
w wa¿ne wydarzenia 
zarówno dla autorów 
publikacji, jak i dla samego
wydawnictwa. 
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- Ciê¿ko trenuj¹c, mo¿na wypracowaæ si³ê i
wytrzyma³oœæ niezbêdne w tej dyscyplinie.
Gdy zawodnik zostaje sam na starcie, nie-
zbêdna jest te¿ mocna psychika. Podczas
wyœcigu trzy minuty maksymalnego wysi³-
ku wydaj¹ siê wiecznoœci¹ - t³umaczy Ma-
ciej Wojciechowski, trener reprezentacji er-
gometru wioœlarskiego UAM, która w
pierwszych dniach kwietnia wspaniale za-
prezentowa³a siê na Akademickich Mistrzo-
stwach Polski w Warszawie.

Dru¿yna ¿eñska w sk³adzie: Milena Bedna-
rek, Iwona Buda, Hanna Gallas, Paula Bed-
narz, Paulina Staszewska i Aleksandra Deier-
ling zajê³a II miejsce w klasyfikacji generalnej
(tu¿ za Wy¿sz¹ Szko³¹ Gospodarki z Bydgo-
szczy). Indywidualnie najwy¿sze, 7. miejsce
zdoby³y Iwona Buda w kategorii lekkiej (do 61
kg) i Paula Bednarz w kategorii atletycznej
(powy¿ej 61 kg). Jeszcze lepiej posz³o zespo-
³owi mêskiemu (Piotr Abrahamczyk, Marcin
Jêdrzejczak, Micha³ Wardeñski, Micha³ Rataj-
czak, Roman Weso³owski, Micha³ Rydz, Zbi-
gniew Lacherski, Przemys³aw Janas), który
zwyciê¿a³ zarówno w klasyfikacji generalnej
dru¿ynowej, jak i indywidualnej. Z³oto w kate-
gorii lekkiej (do 75 kg) zdoby³ Marcin Jêdrzej-
czak, srebrny medal przypad³ Piotrowi Abra-
hamczykowi. Drugie miejsce zaj¹³ tak¿e Mi-
cha³ Ratajczak w kategorii atletycznej. - W po-
równaniu z wynikami z ubieg³ego roku, nasze
zespo³y zamieni³y siê miejscami - œmieje siê
trener Wojciechowski. - Trzeba jednak pamiê-
taæ, ¿e dziewczyny wyst¹pi³y os³abione z
powodu nieobecnoœci czo³owych zawodni-
czek, Magdaleny Kemnitz i Karoliny Widuñ,
które przebywaj¹ w Portugalii na obozie tre-
ningowym wioœlarskiej reprezentacji kraju. Mi-
³ym zaskoczeniem by³o bardzo dobre miejsce
ch³opaków. Przed zawodami za faworytów
uchodzi³y bowiem dru¿yny z Bydgoszczy.

Jak co roku, to w³aœnie sportowcy z mia-
sta nad Brd¹ byli najsilniejsz¹ konkurencj¹

dla poznaniaków: - Bydgoszcz to miasto,
które wyraŸnie stawia na wioœlarstwo, st¹d
bardzo dobre wyniki WSG i Uniwersytetu Ka-
zimierza Wielkiego. W ergometrze udaje nam
siê z nimi wygraæ, ale na razie jeszcze s¹ le-
psi od nas w konkurencjach wioœlarskich na
wodzie, choæ i my, zw³aszcza dziêki osadzie
Kemnitz - Widuñ mo¿emy pochwaliæ siê du¿y-
mi sukcesami - dodaje trener Sekcji Wioœlar-
skiej i Ergometru Wioœlarskiego AZS UAM.

Zawody
W tegorocznych mistrzostwach udzia³ wziê³o
ponad 600 osób. Zawodnicy o zbli¿onym cza-
sie p³ynêli po oœmiu w tym samym wyœcigu.
Komputer, do którego pod³¹czono ergometry,
natychmiast przelicza³ wyniki. Dziêki temu
zgromadzeni widzowie mogli ogl¹daæ na ekra-
nie telebimu wyœcig wirtualnych osad,
odzwierciedlaj¹cy aktualny stan rywalizacji na
ergometrze. - Potem niektórych sportowców
trzeba by³o œci¹gaæ ze sprzêtu, bo nie mieli si³
wstaæ sami. Inni przez pó³ godziny le¿eli bez
ruchu obok ergometru. Wyœcig trwa oko³o
trzech minut, ale bardzo wyczerpuje - wspomi-
na trener z UAM. Podczas przygotowañ do mi-
strzostw, zawodnicy sekcji æwiczyli trzy razy w
tygodniu. Pojedynczy trening to ubytek kalorii
rzêdu nawet 2000 kcal, a sportowiec „prze-
wios³owuje” dystans ponad 10 km. Wioœlarzy
dotyka te¿ podobny problem jak bokserów:
treningi powoduj¹ przyrost masy miêœni, wiêc
¿eby zmieœciæ siê w ni¿szej kategorii wagowej,
trzeba niekiedy du¿o schudn¹æ tu¿ przed sa-
mymi zawodami. Micha³ Wardeñski ostatnie
900 g „zgubi³” ju¿ w Warszawie.

Dla ka¿dego
Choæ ergometr to sport dla naprawdê twar-
dych zawodników, na co dzieñ mo¿e byæ
wspania³¹ rozrywk¹ dla ka¿dego. Wprawia w

ruch wiêkszoœæ miêœni (zw³aszcza brzucha,
nóg, r¹k i barków), a jednoczeœnie nie obci¹-
¿a stawów w nogach. Dlatego do sekcji -
która na treningi zaprasza wszystkich chêt-
nych, niezale¿nie od stopnia zaawansowania
treningów - do³¹czali ju¿, np. kontuzjowani ko-
szykarze. Mo¿liwoœæ uprawiania tego sportu
w Poznaniu przekona³a te¿ parê lat temu stu-
dentkê z Japonii, która wybiera³a studia na
UAM albo na Uniwersytecie Jagielloñskim.
Satoko Bando zosta³a najlepsz¹ zawodnicz-
k¹ w Polsce. Maszyna pomyœlana jako po-
moc dla wioœlarzy podczas sezonu zimowe-
go, cieszy siê coraz wiêksz¹ popularnoœci¹
jako niezale¿ny sport. - Nadal jednak wiele
osób nie wie do koñca, czym jest - przyznaje
trener Wojciechowski. - Ile razy s³ysza³em,
jak cz³onkowie sekcji mówi¹, ¿e trenuj¹ na
ergonometrze...

Jednak teraz myœli trenera biegn¹ ku wio-
œlarstwu. Poznañski AZS jest gospodarzem
majowych AMP, które odbêd¹ siê, oczywi-
œcie, na Malcie. Kto wie, mo¿e za³oga UAM
pop³ynie po kolejne medale ju¿ swoj¹ w³a-
sn¹, obiecan¹ przez uczelniê, ³ódk¹? 

Ewa Woziñska 

Inni te¿ rywalizowali: 
W dniach 2-4 kwietnia wyst¹pi³y te¿ inne
reprezentacje UAM:
• w Katowicach p³ywacy dobrze wystartowa-

li w fina³ach AMP (szerzej w nastêpnym
numerze „¯.U.”). Doskona³y start zaliczy³a
Helena Rachwa³, m.in. wygrywaj¹c na 50
m w stylu dowolnym, 

• po rozgrywkach pó³fina³owych, organizo-
wanych przez PP, siatkarze awansowali do
fina³u, który zostanie rozegrany równie¿ w
Poznaniu 1-3 maja, 

• pi³karze rêczni, zajmuj¹c w Gdañsku 
IV miejsce w pó³finale strefy A, awansowa-
li do fina³u AMP w Radomiu.
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Sport twardych ludzi 
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Pierwsze promienie wiosennego s³oñca po-
budzaj¹ do dzia³ania. Studenci Uniwersytetu
im. Adama Mickiewicza Kolegium Europej-
skiego im. Jana Paw³a II w GnieŸnie œwietny-
mi wynikami rozpoczêli sezon sportowy. 

Pi³karze UAM CEG zdominowali Akademic-
kie Mistrzostwa Gniezna w Pi³ce No¿nej. Re-
prezentacja pi³karska Kolegium Europejskie-
go nie da³a nikomu szansy i uplasowa³a siê
na pierwszym miejscu, zdobywaj¹c Puchar
Rektora Prymasowskiego Wy¿szego Semina-
rium Duchownego. W zawodach udzia³ wziêli
pi³karze z czterech gnieŸnieñskich wy¿szych
uczelni: GnieŸnieñskiej Wy¿szej Szko³y Hu-
manistyczno-Mened¿erskiej „Milenium”,
Pañstwowej Wy¿szej Szko³y Zawodowej,
Uniwersytetu im. A. Mickiewicza oraz Pry-
masowskiego Wy¿szego Seminarium Du-
chownego. Spotkania rozgrywane by³y syste-
mem ka¿dy z ka¿dym, a walka reprezentan-
tów UAM by³a niezwykle zaciêta, o czym
œwiadczy znakomity rezultat. Opiekunem dru-
¿yny jest mgr Kajetan Koprowiak ze Studium
Wychowania Fizycznego i Sportu UAM. 

Kolejne mecze zorganizowane zosta³y
przez Uniwersytet im. Adama Mickiewicza
Kolegium Europejskie. Pod koniec marca,
ju¿ po raz czwarty, odby³y siê Akademickie
Mistrzostwa Gniezna w Pi³ce Siatkowej. Tre-
nerami dru¿yny UAM i tymi, którzy zawody
przygotowali, s¹ mgr Kajetan Koprowiak i dr
Fryderyk Musielak, pracownicy Studium 
Wychowania Fizycznego i Sportu. Turniej
uroczyœcie otworzy³ dyrektor administracyjny
Kolegium Europejskiego, mgr in¿. Pawe³
Arndt. Podobnie jak w Mistrzostwach w Pi³ce
No¿nej, w imprezie udzia³ wziê³y reprezenta-
cje wszystkich gnieŸnieñskich uczelni 
wy¿szych. Pierwsze miejsce zdoby³a w tym
roku Pañstwowa Wy¿sza Szko³a Zawodowa.
Zawodnicy Uniwersytetu im. A. Mickiewicza
Kolegium Europejskiego w GnieŸnie wywal-
czyli trzecie miejsce. 

W kategorii rozgrywek szkó³ wy¿szych to
du¿e osi¹gniêcie trenerów, zawodników, jak i
ca³ej uczelni. Gratulujemy i reprezentacjom
¿yczymy dalszych sukcesów. 

Marta Dzionek
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Turniej mia³ wyj¹tkowa oprawê. Do stolicy Wielkopolski
przyjecha³y dru¿yny z Wrzeœni i Sulêcina, z którymi to
w³aœnie dru¿yna akademików pod kierunkiem „Zaj¹ca”

toczy³a boje o wejœcie do II ligi pi³ki siatkowej. Ponadto w Me-
moriale wziê³a udzia³ Politechnika Poznañska, znany rywal
AZS UAM w walce o prymat w poznañskiej lidze miêdzyuczel-
nianej. Na rozgrywki przyby³y równie¿ dru¿yny pracowników
UAM (m.in. prof. Stanis³aw Sierpowski, prof. Stanis³aw Jakób-
czyk, JM Rektor UAM, prof. Bronis³aw Marciniak), dru¿yna
pracowników Urzêdu Miasta z prezydentem Ryszardem Gro-
belnym i Ryszardem Œliw¹ na czele oraz wychowankowie - ab-
solwenci UAM oraz przyjaciele trenera. 

Przed rozpoczêciem spotkañ g³os zabrali równie¿ JM Rek-
tor UAM poprzedniej kadencji, prof. Stanis³aw Lorenc oraz JM
Rektor UAM, prof. Bronis³aw Marciniak, którzy gor¹co powita-
li ¿onê trenera Iwonê Zaj¹czkowsk¹, a tak¿e podziêkowali tre-
nerowi Andrzejowi Koziñskiemu (który razem z „Zaj¹cem”
prowadzi³ graj¹c¹ w tym czasie w III lidze dru¿ynê) za wielolet-
ni wk³ad w rozwój siatkówki na UAM oraz wprowadzenie aka-
demików do II Ligi. 

W tym dniu wyniki by³y kwesti¹ drugorzêdn¹, najwa¿niejsze
sta³y siê udzia³ oraz wspomnienia zwi¹zane ze zmar³ym trene-
rem. Nie bez znaczenia by³y tak¿e mo¿liwoœæ spotkania przy-
jació³ oraz sprawdzenie swojej siatkarskiej formy.  

Pomimo towarzyskiego charakteru mecze sta³y na wyso-
kim, wyrównanym poziomie. Po oficjalnym otwarciu na parkie-
cie spotka³y siê dru¿yny pracowników UAM, Urzêdu Miasta

oraz absolwentów, sk³adaj¹ce siê z ró¿nych zawodników. Pod-
czas da³o siê zauwa¿yæ, ¿e graj¹cy nie zapomnieli siatkarskie-
go elementarza. Ich dzia³ania charakteryzowa³y: dobry prze-
gl¹d pola, pewna zagrywka, skuteczne ataki oraz wielka de-
terminacja. W tym miejscu warto zaznaczyæ, ¿e wielu pracow-
ników czy absolwentów do dziœ „szlifuje formê” na ró¿nych
siatkarskich zawodach (Turniej Gwiazdkowy, Piknik Siatkar-
ski, Liga Miêdzywydzia³owa) i w miarê mo¿liwoœci regularnie
trenuje ukochan¹ dyscyplinê. 

Dru¿yny przyjezdne, uczestnicz¹ce w Memoriale, potrakto-
wa³y swój udzia³ równie powa¿nie. KRISPOL Wrzeœnia przygo-
towywa³ siê do zbli¿aj¹cej siê walki z MKS MDK Trzcianka o
utrzymanie w II lidze. Trener Olimpii Sulêcin ju¿ przed turnie-
jem zapowiada³, ¿e przygotowuje siê do nowego sezonu, a za-
wodnicy wychodz¹cy na parkiet starali siê przekonaæ go o
przydatnoœci dla dru¿yny. Dla siatkarzy Poznañskiej Politech-
niki oraz gospodarzy z UAM turniej by³ rozgrzewk¹ przed zbli-
¿aj¹cymi siê Mistrzostwami Polski Szkó³ Wy¿szych, które
odbêd¹ siê w dniach 1-3 maja w Poznaniu. 

Po sobotnio-niedzielnych rozgrywkach ka¿da dru¿yna mia³a
na swoim koncie po jednej pora¿ce. Dziêki lepszemu bilanso-
wi, w turnieju zwyciê¿yli gospodarze AZS UAM. 

W ten weekend sala przy ulicy M³yñskiej 15 szczelnie wy-
pe³ni³a siê przyjació³mi Tomka Zaj¹czkowskiego. Z uœmie-
chem na twarzach wspominano chwile spêdzone z „Zaj¹-
cem”. Taki w³aœnie pozostanie w naszej pamiêci - uœmiech-
niêty, ¿yczliwy, wspieraj¹cy…  Adam Barabasz

Kolegium w GnieŸnie na sportowo 

Takiego pamiêtamy… 
- Tomka lubili wszyscy. By³ skromny, pomocny i zawsze uœmiechniêty i takiego Go zapamiêtamy 
- tymi s³owami kierownik SWFiS UAM, mgr Piotr Szafarkiewicz otworzy³ pierwszy oficjalny Memoria³ 
Pamiêci Tomasza Zaj¹czkowskiego, który odby³ siê 21 marca br. w sali przy ulicy M³yñskiej 15. 
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• Feliks Janiewicz, polski skrzypek i kompozytor, dobry zna-
jomy Mozarta, Carl Philipp Emanuel Bach, drugi syn Jana Se-
bastiana i Claude Debussy, francuski rewolucjonista, m.in. w
tonalnoœci muzyki, stworzyli program kolejnego (8. III) koncer-
tu Orkiestry Kameralnej Polskiego Radia Agnieszki Duczmal.
Z „Amadeusem” wyst¹pi³ m³ody, bardzo utalentowany wiolon-
czelista niemiecki Jan Fogler. Z iœcie m³odzieñczym tempera-
mentem zagra³ Koncert A-dur C. Ph. Bacha. Na pocz¹tku wie-
czoru zabrzmia³o Divertimento G-dur, opracowane na zespó³
smyczków, a w finale Kwartet smyczkowy g-moll Debus-
sy`ego, zaaran¿owany dla kameralistów przez ich szefow¹.
Dzie³o to wywo³a³o najwiêkszy aplauz i jedn¹ z czêœci zagrano
jeszcze raz.

• 63-letni Sergei Leiferkus, urodzony w Petersburgu, od lat
zamieszka³y w Londynie, na pewno by³ znakomitym baryto-
nem i nie ma co w¹tpiæ, ¿e ma za sob¹ wystêpy na najwiêk-
szych scenach i estradach, pod batutami znanych znakomito-
œci. Do dzisiaj prezentuje wielk¹ muzykalnoœæ, kulturê wyko-
nawcz¹ i… odwagê. Niezwykle rzadko bowiem zdarza siê, by
doœwiadczony œpiewak na jednym koncercie (13. III) postano-
wi³ wykonaæ a¿ osiem wielkich arii i na bis jeszcze jedn¹ po-
wtórzyæ. By³ Borodin („KniaŸ Igor”), Czajkowski („Wy mnie pi-
sali” z „Oniegina”) i Rachmaninow (Kawatina Aleko), Verdi
(Credo Jagona z „Otella” i Œmieræ Posy z „Don Carlosa”), Bi-
zet (Votre toast Escamilla z „Carmen”) oraz najpiêkniej (nie
tylko moim zdaniem) zaœpiewana Wagnerowska „Pieœñ do
gwiazdy” z „Tannhausera”, aczkolwiek wiwatuj¹cym s³ucha-
czom artysta podziêkowa³ powtórk¹ arii Jagona. Warto te¿ do-
daæ, i¿ dwukrotnie (w ariach z „Otella” i „Don Carlosa”) wy-
st¹pi³ ze studentem poznañskiej Akademii Muzycznej, teno-
rem Micha³em Adamczakiem, który wcieli³ siê w wykonawcê
epizodycznych odezwañ. To by³ piêkny gest! Filharmonicy za-
grali ponadto kilka operowych fragmentów instrumentalnych i
uwertur: Musorgskiego, Wagnera, Belliniego, Bizeta, Verdie-
go, Liadowa i Czajkowskiego. Dyrygowa³ £ukasz Borowicz.
S³owo na koncercie (prawie w ogóle nie na temat muzyki!)
g³osi³ Krzysztof Zanussi. 

• Utwory niemieckich mistrzów baroku: Händla, Telemanna
oraz J. S. Bacha, wype³ni³y (14. III) program kolejnego wieczo-
ru orkiestry Arte dei Suonatori w ramach permanentnego fe-
stiwalu „Muzyka dawna - persona grata”.

• Natomiast po wieloletniej przerwie (18. III) zagra³ w Pozna-
niu Marek Tomaszewski, wspó³twórca legendarnego i feno-
menalnego duetu fortepianowego „Marek i Wacek”. Przez po-
nad 20 lat, a¿ do tragicznej œmierci Wac³awa Kisielewskiego
w 1986 r., by³a to jedna z najznakomitszych wizytówek pol-
skiej muzyki na œwiecie, wielokrotnie podziwialiœmy te¿ obu
wirtuozów w naszej auli. Tym razem, niestety, niewielkie au-
dytorium oklaskiwa³o samotnego, 65-letniego pianistê, który
w latach 80. zamieszka³ we Francji, jakiœ czas wystêpowa³ w
duecie z Francuzem Michaelem Prezmanem, po czym otwo-
rzy³ prywatn¹ szko³ê fortepianow¹. Od niedawna ³¹czy zajêcia
pedagogiczne z wystêpami solowymi. Us³yszeliœmy wiêc jego
transkrypcjê najs³ynniejszego dzie³a Carla Orfa „Carmina bu-
rana” oraz unikaln¹, autorsk¹ interpretacj¹ tematów z obu
czêœci muzyki do baletu „Œwiêto wiosny” Igora Strawiñskiego.
Znakomity popis techniki i muzykalnoœci wzbogaci³y dwa do-

datki z „dawnych czasów”: „Ondraszek” Hadyny i specjalnie
dla poznaniaków - „Ko³ysanka” Komedy (w 40. rocznicê
œmierci artysty).

Recital M. Tomaszewskiego otworzy³ IV Festiwal Wiosny,
który corocznie urz¹dza Fundacja Nova i zawsze poœwiêcony
jest on ró¿nym prezentacjom tematu w sztuce - np. wspo-
mnianej wy¿ej kompozycji - „Œwiêtu Wiosny” Strawiñskiego. 

• Piêknie i z dawno nie spotykanym zaanga¿owaniem oraz z
omal doskona³¹ precyzj¹ (20. III) filharmonicy wykonali IV
Symfoniê Beethovena. By³ to zarazem kolejny, zas³u¿ony suk-
ces Niemca Michaela Sanderlinga, od ubieg³ego sezonu sta-
³ego dyrygenta goœcinnego naszej orkiestry. Tymczasem du-
¿o mniejsze wra¿enie zrobi³ przed przerw¹ Koncert podwójny
na skrzypce i wiolonczelê Brahmsa i to g³ównie za spraw¹ so-
listów, ukazuj¹cych - miast spójniê dŸwiêkow¹ - dwa ró¿ne
œwiaty wykonawcze. Polski skrzypek Daniel Stabrawa, do-
œwiadczony koncertmistrz Filharmoników Berliñskich, gra³
swoj¹ partiê tak, jakby siedzia³ przy pierwszym pulpicie s³yn-
nego zespo³u, a nie mia³ za zadanie partnerskiego dialogu z
drugim solist¹ - 24-letnim wiolonczelist¹ Bartholomewem La-
follette’em M³ody, utalentowany Amerykanin, nie ukrywaj¹cy
nadmiaru emocji, mia³ zgo³a inny pomys³ realizacji znanego
utworu. Szkoda, ¿e panowie nie zdo³ali siê porozumieæ wcze-
œniej.

• Dosyæ podobnie by³o zreszt¹ tydzieñ póŸniej. Program 393.
Koncertu Poznañskiego (28. III) zawiera³ te¿ tylko dwa dzie³a.
S³ynnej Symfonii „Fantastycznej” Hektora Berlioza s³uchano z
du¿ym zainteresowaniem, podziwiaj¹c wieloœæ jej p³aszczyzn,
barw, skojarzeñ dŸwiêków z fabu³¹ utworu, zwanego te¿ „Epi-
zodem z ¿ycia artysty”. Mo¿na by³o równie¿ skupiæ siê na sta-
rannym i ciekawym interpretowaniu kompozycji przez orkie-
strê, solistów i dyrygenta Marka Pijarowskiego. Natomiast
przed przerw¹ zabrzmia³ Koncert podwójny na skrzypce, for-
tepian i zespó³ smyczkowy Felixa Mendelssohna-Barthol-
dy`ego. Ten urokliwy opus 14-letniego kompozytora, pe³en
m³odzieñczych uniesieñ i zapowiedzi póŸniejszych dzie³, pod-
jêli siê wykonaæ: Tomasz Tomaszewski, koncertmistrz orkie-
stry Opery Niemieckiej w Berlinie i krakowianin Miros³aw 
Werbowski, artysta œredniego pokolenia, tak¿e ju¿ ze sporym
dorobkiem na estradach œwiatowych. Z operuj¹cym szlachet-
nym dŸwiêkiem skrzypkiem, niestety, zbyt czêsto nie kore-
spondowa³ ostry, wrêcz gwa³towny ton pianisty. 

Program - jak zwykle - komentowa³ Krzysztof Szaniecki,
wzbogacaj¹c s³owo - œpiewem i akompaniamentem na forte-
pianie. Po wybrzmieniu zaœ ostatnich braw, odby³o siê na
estradzie po¿egnanie, przechodz¹cego na emeryturê Jana
Œlusarza, fagocisty, który przez ponad 30 lat gra³ z poznañ-
skimi filharmonikami. Kilka ciep³ych s³ów dyrektora Pijarow-
skiego oraz „sto lat” orkiestry i publicznoœci by³o wzruszaj¹-
cym fina³em wieczoru. 

• W czwart¹ rocznicê œmierci Jana Paw³a II (2. IV) Filharmo-
nia urz¹dzi³a koncert pt. „Nie p³oszcie mi³oœci” i przyci¹gnê-
³a do auli t³umy, skore do zastanowienia siê nad s³owami
piosenek Mieczys³awa Szczeœniaka oraz towarzysz¹cych mu
gitarzystów, perkusistów i innych instrumentalistów elektro-
nicznych. Wielu melomanów ten pomys³, niestety, zniechêci³. 

(rp) 
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